
Přes 500 lístků obsahovala schránka na přání občanů, která byla již tradičně 

umístěna z iniciativy radnice pod vánočním stromem na Karlově náměstí v Kolíně. Na 

zhruba čtyřech stech lístcích bylo přání na vznik nové knihovny. Byl to důsledek akce 

zaměstnanců městské knihovny, neboť hlasovací lístky 

byly nabízeny klientům při výpůjčce knih. Nikomu prý 

nebyly vnucovány a bylo na klientech samých, jestli je do 

schránky vhodí nebo ne. Zřejmé však je, že vznik knihovny 

v areálu zámku, či jiné využití této stavby je v nedohlednu. 

V perspektivě několika nadcházejících let minimálně 

z titulu obecné finanční krize a vysoké zadluženosti města. 

Objevila se také stížnost na nevyřízení tři roky starého 

požadavku na úpravu přerostlých stromů v Klicperově 

ulici na Zálabí. Během letošního roku se tato záležitost 

pohnula dopředu a po komplikovaných jednáních odboru regionálního rozvoje městského 

úřadu ve věci vlastnictví pozemků na kterých stromy stály, byly tyto začátkem října 

pokáceny.

Více jak 16 mil. Kč bylo vybráno na regulačních poplatcích v Oblastní nemocnici 

Kolín od počátku uplynulého roku do konce listopadu 2008. Další více jak 2 mil. Kč 

zaplatili pacienti v nemocniční lékárně díky poplatku za 

recept. Ze získaných prostředků byly zakoupeny dva 

sanitní vozy a další finance se použily na zlepšení 

mzdových podmínek zaměstnanců Dluh poplatníků vůči 

nemocnici činí 318.000 Kč. Nemocnice proti nim 

postupuje standardně, napřed jen upozorněním na 

dluh. Dále může následovat soud, exekuce.

Připomínka: po loňských volbách do zastupitelstev krajů, zrušila vítězná ČSSD k datu 

30.11.2008 všechny zdravotnické poplatky, zavedené od 1. ledna 2008. V kolínské 

nemocnici jsou nyní hrazeny z rozpočtu Středočeského kraje.
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V prvních dnech letošního roku se novým kapelníkem Městské hudby Františka 

Kmocha v Kolíně stal René Hönig. Dosavadní dirigent, Ivan Fišer, vypověděl městu 

mandátní smlouvu z osobních důvodů. René Hönig, kterému je 32 let, pracuje jako 

vedoucí dechového oddělení Základní umělecké školy v Pardubicích. Pochází z hudební 

rodiny a mimo jiné působí také jako sólový flétnista a moderátor kulturních akcí 

v Pardubicích.

V sobotu 10. ledna se v téměř šedesátileté historii Československého cyklokrosu 

jel v Kolíně po čtvrté závod mistrovství republiky. Tentokrát na nové trati v Borkách se 

startem, cílem, průjezdem a veškerým zázemím na nebo v těsném okolí lehkoatletického 

stadionu Miroslava Tučka. Za 

mrazivého počasí se v pěkném 

závodě, který se před návštěvou 

2.500 diváků jel i okolo zamrzlého 

Labe, stal mistrem České republiky 

velký favorit závodu, Zdeněk Štybar 

ze stáje Fidea. Druhý skončil 

Radomír Šimůnek (BKCP Power 

Plus) a třetí dojel Petr Dlask ze 

stejné stáje jako vítěz. Průběh závodu přenášela v přímém přenosu Česká televize. Na 

start se postavilo 38 cyklokrosařů a navíc osmička nejlepších českých juniorů. Čekalo je 7 

okruhů v neobvyklé délce přes 3.000 metrů a zimní počasí s teplotou lehce nad – 10°C. 

Důležitý moment závodu přišel ve 

čtvrtém okruhu. Štybarovi totiž byla 

trochu zima a začal cvičit 

„spartakiádu" – rozhazoval rukama. 

Toho logicky využili Dlask se 

Šimůnkem a převzali vedení. Jenže v 

dalším kole Dlask trochu zaškobrtl v 

lesní části a odpadl tak z vedoucí 

skupiny, kterou nyní tvořila jen 

dvojice Štybar a Šimůnek. V pátém kole Šimůnek nastoupil a udržel se ho jen Štybar, 

zatímco Dlask již trochu zaostal. Znovu ale zabojoval, v předposledním kole se opět do 

vedoucí skupiny dotáhl a nakonec pomohl Štybarovi k titulu. V jedné ze zatáček totiž Dlask 
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Šimůnka trochu přibrzdil a Štybar toho okamžitě dokázal využít k získání náskoku. 

A ten si již uhlídal až do konce, přestože Šimůnek dělal vše pro to, aby jej dojel a poprvé 

v kariéře vybojoval české zlato. Dlask se jej držel až do posledních metrů, ale v cílové 

rovince už nebylo o Šimůnkově stříbru pochyb. Na stupních vítězů pak Šimůnek odmítl 

soupeřům podat ruku. „Jeli dva proti jednomu, což jsem čekal, ale myslím, že několikrát 

to bylo lehce za hranicí regulérnosti,“ stěžoval si Šimůnek.

Zahájení výstavy „90 let kolínského skautingu“ se stalo městskou společenskou 

událostí minimálně měsíce ledna. Vernisáž proběhla v Dvořákově muzeu za přítomnosti 

mnohých místních veličin – starosty Jiřího Buřiče, místostarosty MUDr. Pavla 

Hoffmanna, vedoucího odboru školství, kultury a sportu městského úřadu Mgr. Karla 

Kárníka, náčelníka vodních skautů Vezíra, vůdce Okresní rady Junáka Kolín Karla 

Čiháka a mnohých dalších. Celkem vernisáž navštívilo přes 160 návštěvníků a muzeum 

praskalo ve švech. Na výstavě byly k prohlédnutí artefakty a relikvie z dávné historie 

kolínských středisek, expozici 

skautů z Jiren, která obsahuje i 

takové skvosty, jako nášivky 

z Taipeie, šátky ze Světového 

Jamboree v USA, skautské 

výrobky z koncentračních táborů 

a lágrů apod. i prezentaci 

současných oddílů, které 

jednoznačně dominovali Havrani 

se svým videem – Havraní příběh, v kterém mapují historii oddílu od jeho vzniku v roce 

1938 (Havrani jsou nejstarším oddílem na Kolínsku) do současnosti. Vernisáži nechybělo 

ani občerstvení ani doprovodný program, jako např. předávání vyznamenání Stříbrného 

bobra, představení Sborníku k 90. výročí skautingu v Kolíně, představení nášivky

k devadesátému výročí, vystoupení učitelského pěveckého sboru a beseda s bratrem 

Káďou, který je jedním z 12 držitelů nejvyššího českého skautského vyznamenání – řádu 

Stříbrného vlka.

Dluh na nájemném a službách v bytech v majetku města Kolína roste. Podle 

posledního známého údaje činí ke konci roku 2008 cca 7 mil. Kč. Připočte-li se však 

penále, vzroste částka na 10,4 mil. Kč. Na dluhu se podepsalo 692 nájemníků, z toho je 

329 zaměstnanců automobilového závodu TPCA. Z celkové sumy tvoří dluhy pracovníků 
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TPCA 3,05 mil. Kč. Proto byl na odboru správy bytových a nebytových prostor 

Městského úřadu v Kolíně vytvořen přehled o dlužnících a po projednání v radě města

byla záležitost předána právníkům ve službách města, k podávání žalob na vyklizení bytů a 

vydání platebního rozkazu, což jsou dva naprosto odlišné právní úkony. Žaloba na 

vyklizení bytu obnáší převzetí a přípravu právního zastoupení, výpověď z nájmu bytu a 

žalobu na vyklizení nebo určení neplatnosti výpovědi z nájmu bytu. Vydání platebního 

rozkazu znamená kromě převzetí a přípravy právního zastoupení sepsání žaloby o 

zaplacení dlužné částky a účast u soudu. Fakticky tedy platí, že na neplatiče nájmů včetně

služeb budou podávány žaloby.

Městské lesy v Kolíně bude udržovat společnost Less&Forest, 

Lesní závod Bohdaneč. Návrh schválila rada města v pondělí 19. ledna. 

Společnost městu ročně za pronájem zaplatí 171.429 Kč, celkem však 

suma dosáhne téměř 1,2 mil. Kč, protože smlouva platí do konce roku 

2015. Firma se postará o obnovu lesů a likvidaci polomů. Nemůže však 

v nich těžit dřevo. Pro městský rozpočet to znamená polepšení si, neboť 

předchozí nájemce do něj nepřispíval sebemenší částkou.

Na svém XV. zasedání, které se uskutečnilo v pondělí 26. ledna, schválilo 

Zastupitelstvo města rozpočet na letošní rok. Město tak hospodaří řádně, podle zastupiteli 

přijatého rozpočtu. Ten počítá s výdaji ve výši 1,977 mld. Kč a příjmy 1,984 mld. Kč. 

Rezerva bude činit kolem 7,5 mil. Kč. Dluh spolu s dluhovou službou rozvrženou do roku 

2024 převyšuje 1,1 mld. Kč. Investice jsou spolu s očekávanými dotacemi počítány na 433 

mil. Kč, na sociální projekty má jít 1,25 mil. Kč. V rozpočtu se neodrazila 19 % daň z 

přidané hodnoty, o kterou od nového roku zdražily některé služby města, např. parkování. 

Rozpočtu města a jeho dosažené skutečnosti za rok 2009 se věnuje samostatná kapitola 

této kroniky.

Glosa šéfredaktora Kolínského presu Michala Černého k projednávání rozpočtu města na letošní rok, 

uveřejněná v jim řízeném týdeníku 3. února …… Komunistický zastupitel Jiří Truska kritizoval město Kolín 

za to, že nezvyšuje daně z nemovitosti na rozdíl od nájmů v obecních bytech. Jak bývá u některých lidí, kteří 

rychleji mluví než přemýšlí, obvyklé, míchá jablka s hruškami. Zatímco obyvatelé nájemních bytů nemuseli 

do získání obydlí investovat kromě trpělivosti téměř nic z vlastních úspor a sami si nekoupí ani sporák a 

čekají, až to udělá město i z mých daní, občané žijící v nemovitostech - většinou jde o tzv. rodinné domy -

jsou odkázáni pouze sami na sebe. Neočekávají od obecního úřadu milodary a vybavení a opravy musejí 

hradit svými finančními prostředky. A často nejde o boháče, jak se asi domnívá pan Truska. Někdy jsou 

nuceni pořídit si půjčku a v důsledku toho se uskromnit. Za to vše, že se dokážou postarat sami o sebe, což je 

samo o sobě nebývala odvaha (zvlášť nejste-li lumen, který ví, jak získat peníze bokem), vás ještě stát 
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pokutuje daní z nemovitosti a některý obecní úřad i zvyšováním zmíněné daně, aniž by pro tyto obyvatele 

cokoliv udělal. Chápu, že se komunisté (a bohužel se leckdy populisticky stejně chovají i sociální demokraté, 

jako třeba v případě regulačních poplatků ve zdravotnictví) musejí tvářit jako lidumilové a dobráci, jímž 

není rovno, ale někdy taková tvář působí jako tvář hlupáka. Rozumějte, ta daň je v podstatě prd ve všech 

výdajích na chod domu, ale jde o princip ……

Na tomto zasedání zažili zastupitelé výjimečnou událost, když jejich jednání 

přerušila maminka s dítětem, domáhající se městského obydlí. Obyvatelka Mlékovic přišla 

o bydlení a vyjednávala s vedením radnice o pomoc. Její situace je skutečně složitá, 

protože jí podle vyjádření starosty Jiřího Buřiče soud odebral dítě a svěřil ho do péče 

kojeneckému ústavu. Žena obvinila přímo na místě právě starostu z toho, že nemá kde být. 

Ten její slova označil za výroky hraničící se slušností. Protože žena nehodlala jednání

zastupitelů opustit, musela se řešení ujmout hlídka městská policie, která ženu vyvedla ven 

z budovy. Zajímavostí celé události byla skutečnost, jak správně napsal Kolínský pres, že 

žádný ze zastupitelů partaje označující se za sociální a soucítící s obyčejnými občany 

v této zemi trpícími (KSČM a ČSSD), nenašel kuráž nešťastnice se osobně ujmout.

Ve čtvrtek 29. ledna došlo krátce po osmnácté hodině v Kolíně před křižovatkou 

ulic Benešova a Míru k vážné dopravní nehodě. Řidiči jedoucímu v Dacii Logan náhle 

z pravé strany do vozovky vstoupila chodkyně. Při střetu 78letá žena utrpěla těžká zranění. 

Z místa byla převezena do kolínské nemocnice, kde později zemřela. Ke zjištění přesné 

příčiny úmrtí byla nařízena soudní pitva. Alkohol byl u řidiče vyloučen provedenou 

orientační dechovou zkouškou. 

V pátek 30. ledna zrušili kolínští studenti protiromskou demonstraci, na níž 

chtěli 19. února protestovat proti „černému rasismu“. Iniciátoři akce se tak dohodli 

s vedením radnice. Důvodem pro demonstraci se stal incident, při němž skupinka Romů 

napadla v Kolíně sedmnáctiletého studenta. Ten po incidentu skončil v nemocnici 

s poraněnou hlavou a žebry. Jeho spolužáci se následně rozhodli uspořádat demonstraci 

pod názvem „Stop černému rasismu a pozitivní diskriminaci Romů“, kdy plánovali 

pochod do Zengrovy ulice, kde se nachází několik domů obývaných převážně Romy. 

Policie i radnice se obávali, že případná demonstrace by mohla přerůst v násilí.Po 

jednání se starostou města Jiřím Buřičem studenti dospěli k názoru, že lépe než 

demonstrovat, bude přínosnější o problému dále jednat. Následné diskuze se na městském 

úřadě zúčastnil i ministr vlády ČR pro menšiny a lidská práva, Michael Kocáb.
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Ve středu 25. února se Kmochova hudba Kolín na základě rozhodnutí soudu 

přejmenovala na Harmonii 1872 Kolín. Zvláštní název odkazuje na rok vůbec prvního

koncertu Sokolského dechového orchestru pod vedením Františka Kmocha, jehož 

pokračovatelem je Městská hudba 

Františka Kmocha Kolín, nikoliv tedy 

Kmochova hudba Kolín. Přejmenování 

by také mělo znamenat, že by se těleso 

mohlo zúčastnit letošního ročníku 

festivalu Kmochův Kolín. Nakonec se 

Harmonie festivalu nezúčastnila, 

protože její jméno nebylo oficiálně 

zaregistrováno. To vadilo právníkům kolínské radnice, pořadatelům však nikoliv. Nicméně 

rozhodující slovo mělo samozřejmě město.

V pátek 27. února byly v Městském divadle slavnostně vyhlášeny výsledky ankety 

o sportovce Kolína za rok 2008. Výsledky byly následující:

Jednotlivci – dospělí: 1. Kateřina Šafránková (Sokol Kolín – atletika), 2. Zdeněk Hejduk 

(Sokol Kolín – atletika), 3. Jana Horáková (Start Kolín – judo), 4. Filip Eberl (SSAT Kolín –

cyklistika), 5. Jiří Raul (Draci Kolín – sledge hokej) ……

Jednotlivci – mládež: 1. Petr Peňáz (Sokol Kolín – atletika), 2. Dan Radovesnický (Sokol 

Kolín – gymnastika), 3. Lukáš Kopecký (Sokol Kolín – atletika), 4. Adam Kavřík (SPO Kolín –

plavání), 5. Kateřina Mrázová (SC Kolín – hokej) ……

Družstva – dospělí: 1. BC Kolín (basketbal – muži), 2. Sokol Kolín (atletika – ženy), 3. 

Draci Kolín (sledge hokej), 4. Sokol Kolín (gymnastika – muži), 5. VKC Kolín (korfbal – A tým) 

Družstva – mládež: 1. Sokol Kolín (atletika – starší žákyně), 2. SC Kolín (hokej – 5. třída), 

3. Scott Scania Apache Team Kolín (cyklistika – kadeti), 4. VKC Kolín (korfbal – žáci), 5. Sokol 

Kolín (atletika – štafeta starších žákyň) …… 

V pondělí, dne 9. března, jmenovala Rada města novým kronikářem města 

Kolína někdejšího tajemníka zdejšího městského úřadu Pavla Pobřísla. Kolínský pres

mimo jiné také napsal, že Pavel Pobříslo loni proslul nalezením vzácného soudního spisu 

o případu Ctibora Nováka ze skupiny bratří Mašínů. Není to samozřejmě úplná pravda. Já 

jsem ani neměl ambici citovaný soudní spis objevovat, protože jeho existence byla,

alespoň v okruhu zasvěcených lidí a historiků, známá. Bylo však nemožné se k němu přes 

různé úředníky různých státních zastupitelství dostat. Já jsem se písemně obrátil na 

nejvyšší státní zástupkyni, JUDr. Renátu Veseckou a jejím prostřednictvím, respektive 
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zásahem jejich podřízených jsem dosáhl toho, že soudní spis Ctibora Nováka a 

spol. z ledna roku 1955, byl obecně zpřístupněn. Měl jsem jen tu čest, že jsem byl po 

dlouhé době prvním člověkem, který si jej mohl na Městském státním zastupitelství v Praze 

podrobně prohlédnout a pořídit si z něj libovolné 

množství fotokopii. Několik otázek mi položil i deník 

MF Dnes. Odpovídal jsem na ně telefonicky při čekání 

na vlak v Ostrově nad Ohří. Tam jsem navštívil pana 

Karla Doubka, jednoho z posledních pamětníků a 

přátel legendární postavy protinacistického odboje, 

tzv. Nepolapitelného Jana, vlastním jménem Jana 

Smudka z Domažlic. Myslím, že nebude na škodu, 

pokud se někdy v této kolínské kronice, byť o občanu Domažlic, Janu Smudkovi a těžko 

uvěřitelné historii jeho útěku z někdejšího Protektorátu Čechy a Morava v roce 1940, 

zmíním.

Úřad pro zastupování státu ve věcech majetkových dne 12. března bezúplatně 

převedl poslední administrativní objekt po Okresním úřadu Kolín, a to občanskému 

sdružení Centrum pro seniory Kolín. Budovu v Kutnohorské ulici, známou jako tzv. 

Kmochův dům, dosud pro výkon své činnosti využívala Česká školní inspekce. Část života 

v ní prožil známý hudební skladatel František Kmoch, rodák z nedalekých Zásmuk. 

Bezúplatný převod úřad uskutečnil v souladu s usnesením vlády ČR. Převod schválilo 

Ministerstvo financí ČR. Sdružení zde chce vybudovat denní centrum poskytující pobytové 

služby pro nemocné seniory. V Kolíně a přilehlém okolí v současné době schází zařízení 

denní péče o občany seniorského věku, u kterých jsou v různém stupni vyjádřeny poruchy 

paměti a ostatních kognitivních funkcí. Připomeňme, že o objekt mělo zájem i město Kolín.

Dodatek kronikáře. Do konce letošního roku se s budovou nic, ale naprosto nic nedělo.

Na Úřadu práce v Kolíně spolu s detašovaným pracovištěm v Českém Brodě se 

ke 28. únoru se hlásilo 3.709 lidí v produktivním věku (měsíc předtím 3.512). Z toho bylo 

1.890 žen a 244 absolventů škol a mladistvých. Míra nezaměstnanosti na Kolínsku tak 

stoupla ze 6,7 % na 7,1 %. Zdejší úřad práce tehdy nabízel 524 volných pracovních míst. 

Rostoucí počet nezaměstnaných zaznamenaly i další sousední lokality. Praha – východ 

oznámila 2,2 % (k 31. lednu 2 %), Mladoboleslavsko 3,7 % (3,1 %), Benešovsko 3,9 % 

(3,4 %), Pardubicko 4,8 % (4,5 %), Nymbursko 8 % (7,7 %) a Kutnohorsko 8,3 % (7,7 

%). Dále střední Čechy hlásily 5,3 % (4,9 %) a celá republika 7,4 % (6,8 %). 

-  20  -



Správa městských sportovišť Kolín (SMSK) ustoupila od původně zamýšleného 

záměru a víceúčelovou halu postaví v areálu Vodního světa. V průběhu územního řízení 

ve věci původního záměru totiž vyplynulo, že by stavba v Seifertově ulici (u supermarketu 

Billa) musela být omezena v kapacitě parkovacích míst. Vzhledem k stávajícímu zatížení 

hlukem pocházejícím z průtahu města a okolních parkovišť, by nebylo možné povolit 

nezbytné množství nových parkovacích míst přímo u haly. To byl tedy hlavní důvod 

odstoupení od záměru stavět halu vedle supermarketu Billa. Návrh nového řešení je také 

v souladu s územně plánovací dokumentací města Kolína. Parkovací kapacita je v místě 

již zajištěna a není nutné překládat ani nijak upravovat inženýrské sítě. I z hlediska 

budoucího provozu, zajištění pracovními silami, možností propojení technologií s Vodním 

světem, využití odpadního tepla a těsného sousedství s akvaparkem, je toto řešení velmi 

výhodné. Majitelé sousedních nemovitostí se mohli minulé úterý s tímto záměrem 

podrobně seznámit. 

Některých firem v Kolíně se citelně dotkla hospodářská a finanční krize. „Krize 

se nás dotkla významně, byť ne likvidačně. Výpadek zakázek za prosinec a leden byl 

meziročně v oblasti 50 %! Trend února a března vykazuje nadějné zlepšení nikoli ovšem 

k původním objemům. Jak bude velké a rychlé, to je zatím otázka za 100 bodů. Kromě 

řady dalších opatření jsme byli bohužel nuceni snížit stav zaměstnanců o téměř 10 %, 

uvedl ředitel Lučebních závodů a.s. Kolín, Miroslav 

Urban. Společnost J.M. Kapa, jejímž předmětem 

podnikání je výroba plechových výrobků, musela snížit 

výrobu. „V březnu a v příštích měsících očekáváme ještě 

větší propad,“ předpokládá Karel Doubrava. Není divu, 

že firma omezuje počet pracovníků, zkracuje pracovní 

dobu a zavádí krizový management. Přidal i úvahu na 

téma, jak by mohl stát pomoci. Rovněž společnost 

Colognia press, která vyrábí a tiskne samolepící etikety, musela omezit výrobu, snížit 

počet pracovníků a zkrátit pracovní dobu. Jak její majitel Pavel Kubáč dále uvedl, ve 

firmě sice nezavedl krizový management, ale pro zlepšení situace provádí dílčí kroky. Ani 

společnost MiKing provozující v Kolíně servisní ocelářské centrum se nevyhnula snížení 

výroby v důsledku poklesu poptávky o cca 30 %. I proto snížila stav zaměstnanců o zhruba 

20 %. Ve firmě sice zatím nesáhli ke zkrácení pracovní doby, ale využívá možnosti jejího 

přesunu. Krizový management nezavedla. 
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Spolková rada Kolína udělila ve čtvrtek 19. března, na návrh náboženské obce 

Církve československé husitské v Kolíně, veřejnou posmrtnou poctu paní Evě Štrupové 

(14.11.1927 - 16.2.2007). Klavíristka a učitelka Eva Kašparová – Štrupová se stala 

jednohlasným usnesením spolkových činitelů další nositelkou 

tohoto mimořádného veřejného uznání. Nejvyšší orgán 

Spolkové rady Kolína tak ocenil její celoživotní dílo, 

především v oblasti hudební výchovy a spolkové činnosti. 

Štrupová se během svého života stala regionálně uznávanou 

autoritou. Ovlivnila také chování několika kolínských 

generací. Především se nejvíce zasloužila o výchovu talentů v 

kolínské Hudební škole, v Lidové škole umění. Po mnohá léta 

svého působení v Husově sboru v Kolíně doprovázela 

varhanní hudbou z kůru kostela na Husově náměstí bohoslužby a pobožnosti. Společenská 

fakta jejího života byla zapracována do městské encyklopedie Kolínské pojmy. 

Odbor výstavby Městského úřadu Kolín upozornil 17. března prostřednictvím 

úřední desky majitele nemovitosti v Kouřimské ulici 13 Karla Špecingera, aby v 

náhradní lhůtě do 7 pracovních dnů od doručení této exekuční výzvy, splnil povinnost 

odstranění zazdění průjezdu uvedeného domu nařízenou 16. května 2008, která nabyla 

právní moci 2. září 2008 a je vykonatelná od 3. října 2008. Nebude-li nepeněžitá 

povinnost splněna v určené náhradní lhůtě, bude po marném uplynutí této lhůty nařízena 

exekuce, vzkázal dále zmíněný odbor Karlu Špecingerovi. Odbor výstavby sáhl k tomuto 

způsobu výzvy poté, co ani městský úřad ani Policie ČR nedokázala rozhodnutí 

jmenovanému doručit jinak. Karel Špecinger má nyní čas cca do 8. dubna, aby splnil 

uloženou povinnost. Manželé Špecingerovi uzavřeli vjezd do dvora před 3 lety. Dagmar 

Vokounová a Jan Kyjovský se tak dodnes nemohou dostat ke svým budovám a pozemkům 

určeným k podnikání. Stavební úřad sice loni v lednu nařídil uvedení do pokojného stavu, 

tedy otevření průchodu, nic takového se ale i přes neodkladnost účinku nestalo. 

V pátek 27. března město Kolín oznámilo, že pravděpodobně v dubnu vypíše 

výběrové řízení na dokončení stavby schodiště a rampy pro tělesně postižené do Kina 99.

Společnost Oberreiter Suchdol, která za 1,915 mil. Kč stavbu prováděla, není schopna 

zakázku dokončit. Z obchodního rejstříku vyplývá, že Václav Oberreiter přestal být 

jednatelem společnosti 9. prosince 2008 a jeho funkci vzápětí převzal Shodmonbek 

Nasriddinov. Starosta Jiří Buřič prohlásil, že ho to mrzí, protože předtím byly zkušenosti s 
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firmou dobré. Schody měly být dokončeny na konci loňského roku. Návštěvníci 

biografu tak musejí na představení chodit ve všední dny přes novou polikliniku a v sobotu 

a neděli bočním vchodem kina ze Zahradní ulice. 

V neděli 29. března jsem navštívil značně zpustošenou zahradu u Formánkova 

mlýna na levém břehu Labe, kde již delší dobu sídlí skupina bezdomovců. Pro tuto 

skupinu lidí se taktéž vžil a používá se anglický termín homeless (houmles, houmlesáci). 

Bezdomovci jsou lidé, které lze definovat jako kategorii občanů, kteří nemají k dispozici 

žádné řádné ubytování, protože nejsou schopni jeho financování ať již z důvodů, které si 

primárně nezpůsobili sami, nebo proto, že si tento způsob života zvolili dobrovolně a 

vyhovuje jim. Osobně si myslím, že naprostá většina bezdomovců žije na ulicích nebo jinde 

v různých brlozích dobrovolně. 

Nejen pro mě, ale jsem 

přesvědčen o tom, že i pro 

naprostou většinu ostatních lidí 

je taková volba nepochopitelná. 

Bezdomovectví je jednak 

problémem chudoby uvnitř 

bohatství, je ale také důsledkem

nízkého intelektu a z toho 

pramenící nezodpovědnosti a 

sklonu k flákačství těchto osob. Nelze však pominout, že např. nezaměstnanost nebo 

nezaměstnatelnost a nekonkurenceschopnost určitých lidí jsou taktéž vážnými a častými 

důvody, které nakonec vedou k životu na ulici. Dalšími důvody k opuštění předchozího 

bydlení a způsobu života mohou být následky domácího násilí nebo nejrůznější 

psychiatrické poruchy chování. Mezi posledně jmenovanými hraje určitě prim 

alkoholismus a toxikománie. Vyloučit samozřejmě nelze ani různá psychotická 

onemocnění. Důvody, proč kolínští bezdomovci žijí, což podtrhuji, se souhlasem majitele 

pozemku na zahradě Formánkova mlýna, jsem nezjišťoval. Za drobný finanční dar mi však 

bylo umožněno libovolně fotografovat a tak jsem přesvědčen o tom, že právě pořízené 

snímky jsou nejlepší výpovědí a svědectvím o stavu bezdomovectví v Kolíně za relativně 

dobrého nebo ucházejícího počasí.

Koncem měsíce března byl v Kolíně byl založen Měšťanský spolek vlastníků 

domů. Akreditoval se u Spolkové rady Kolína a prvním předsedou spolku byl zvolen Jiří 
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Švec a místopředsedkyní Jana Zahajská. V současné době mají zastoupení ve 

spolku všechny městské části se samostatnou řadou popisných čísel mimo městské části 

Zibohlavy, kde výbor zatím hledá zástupce. Vzhledem k tomu, že členství ve spolku je 

dobrovolné a členské příspěvky jsou nulové, může se členem spolku stát fyzická i 

právnická osoba, která vlastní na katastrálním území města Kolína budovu. Na posledním 

zasedání spolku byly projednány organizační záležitosti a členové výboru byli vyzváni k 

zaslání připomínek z jednotlivých městských částí. 

Kolínský výrobce automobilů, společnost TPCA, 1. dubna oznámila 

neauditované hospodářské výsledky za rok 2008. Tržby činily 49 mld. Kč a zisk před 

zdaněním 1,4 mld. Kč. Firma tak dosáhla stejného zisku jako v předchozím roce. Tržby 

klesly o 4 % z předloňských 51,3 mld. Kč. "Přestože autoprůmysl těžce zasáhla 

hospodářská krize a naše tržby snižovala silná koruna, díky dobrým výsledkům v prodeji 

našich modelů, úsporám v nákladech a efektivní výrobě se náš zisk nepropadl," prohlásil 

prezident firmy Jasuhiro Takahaši. TPCA v loňském roce vyrobila celkem 324.289 vozů 

Toyota Aygo, Peugeot 107 a Citroen C1. Ve srovnání s loni vyrobenými 308.478 vozy to 

bylo o více jak 5 % více. Výroba byla rozdělena rovnoměrně mezi všechny tři modely. 

Modelů Toyota Aygo bylo 108.008 kusů, Peugeotů 107 celkem 108.192 a Citroenů C1 pak 

108.089. V prosinci TPCA zahájila produkci inovovaných modelů a zároveň oslavila 

miliontý vyrobený vůz. Milionté auto sjelo z linky za pouhé 3 roky a 9 měsíců od zahájení 

výroby. "V letošním roce očekáváme podobné výsledky výroby jako v roce minulém," 

uvedl k výhledům pro rok 2009 prezident Takahaši.

V sobotu 4. dubna ráno prasklo v budově městského divadla potrubí vysokotlaké 

tzv. ostré páry a došlo tak k zamoření celého interiéru divadla párou. Nepříjemným 

následkem této nemilé pojistné události bude nutnost nového malování provozu, chodeb a 

hereckých šaten. Naštěstí vydržela malba „Českého genia“ na stropě hlediště.

Ve dnech 15. a 16. dubna se v Lichtenštejnském paláci v Praze konala 

Mezinárodní konference o odboji a odporu proti komunismu v Československu a ve 

Střední Evropě, kterou uspořádal Ústav pro studium totalitních režimů. Starosta města a 

člen Společnosti Václava Morávka v Kolíně, Jiří Buřič, vystoupil v konferenčním bloku, 

který se týkal případu odboje skupiny bratří Mašínů s příspěvkem „Okolnosti odchodu 

skupiny bratří Mašínů z ČSR, jak se prokazatelně odehrály v Čechách a NDR v říjnu a 

listopadu roku 1953“. Konferenci zahájil odstupující premiér vlády Mirek Topolánek. Po 

jeho a několika dalších úvodních proslovech následovala přestávka na kávu. Celou tuto 
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přestávku, která trvala cca 20 min, strávil Mirek Topolánek ve společnosti Jiřího 

Buřiče a zde píšícího kronikáře v diskuzi, kterou nebylo možné nazvat jinak, než jako 

přátelskou. Viz fotografie.

V neděli 19. dubna za krásného jarního počasí běžel na Městském atletickém 

stadiónu Mirka Tučka v Borkách 51. ročník populárního silničního běhu na 20 km 

Kolín – Velký Osek – Kolín. Hned po startu se v ulicích Kolína vytvořila vedoucí 

čtyřčlenná skupina ve složení Miler, Čivrný, Wallenfels a Havelka. Za obcí Veltruby si 

vytvořila malý náskok dvojice 

Miler – Wallenfels, ale ve Velkém 

Oseku to už bylo jinak. Dopředu 

se znovu dotáhl Čivrný, zatímco 

kontakt začal ztrácet Wallenfels. 

Takové pořadí pak vydrželo až 

před stadión, kde podle očekávání 

rozhodl závěrečným zrychlením o 

svém vítězství odchovanec 

kolínské mládežnické atletiky, 

dnes ovšem v mladoboleslavském dresu, Miler. Z kolínských běžců začal nejodvážněji 

Lhota, který zpočátku bojoval ve skupině o 6. místo, nakonec ho ale v cíli předstihl Fořt. 

Třetím nejrychlejším byl Till. Závod žen ovládla kolínská Fořtová, kterou příznivci sportu
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znají ještě pod jménem Zelingerová jako českou olympioničku v běhu na lyžích. 

Překvapením bylo celkové 3. místo bývalé české reprezentantky a mnohonásobné nejlepší 

sportovkyně Kolína Hoppové, která využila svého čtrnáctidenního pobytu v Česku (v 

současnosti žije v Kuvajtu) k tomu, aby se pouhé 4 měsíce po narození druhého syna 

postavila na start tohoto náročného závodu. Výsledky:

Muži do 39 let: 1. Miler (Mladá Boleslav) 1:06:49, 2. Čivrný (Semily) 1:06:51, 3. 

Wallenfels (Vinohrady) 1:07:53. Muži do 49 let: 1. Klouda (Facson) 1:11:03, 2. Tichý 

(Chotěboř) 1:12:25, 3. Fořt (Kolín) 1:14:06. Muži do 59 let: 1. Nenadál (Praha) 1:15:45, 

2. Brožek (Chrudim) 1:21:16, 3. Kubr (Pardubice) 1:26:15. Muži do 69 let: 1. Veselý 

(Kolín) 1:34:01, 2. Kubeček (Police nad Metují) 1:36:53, 3. Louda (Loučeň) 1:39:08. 

Muži nad 70 let: 1. Libra (Nové Město nad Metují) 1:24:46. Ženy do 34 let: 1. Hoppová 

(Kolín) 1:27:06, 2. Kacířová (Trutnov) 1:33:37. Ženy do 44 let: 1. Fořtová (Kolín) 

1:22:42, 2. Krátká (Svitavy) 1:24:42, 3. Bašková (Velim) 1:44:08. Ženy nad 45 let: 1. 

Kubrová (Pardubice) 1:31:48.

V pátek 24. dubna navštívil Kolín bývalý prezident Slovenské republiky Rudolf 

Schuster. Spolu se starostou města Jiřím Buřičem a redaktorem Jánem Liďákem, zahájili 

mezinárodní vědeckou konferenci věnovanou Milanovi Rastislavu Štefánikovi. Konferenci 

uspořádala Academia rerum civilium, tedy Vysoká škola politických a společenských věd 

v Kolíně. Rudolf Schuster též navštívil kolínskou radnici, kde byl starostou města přijat 

v obřadní síni. Viz fotografie, vlevo Rudolf Schuster, vpravo Jiří Buřič.
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V pátek 1. května byla v Sendražicích Klubem pro obnovu kolínské řepařské 

drážky slavnostně zahájena 3. sezóna jejího provozu. Zahájení se mimo početné 

veřejnosti a představitelů Klubu v čele 

s předsedu Tomášem Vančou, zúčastnili i 

senátor MUDr. Pavel Lebeda a starosta města 

Jiří Buřič, který do Sendražic dorazil na svém 

motocyklu Harley. V předchozí větě jmenovaní 

pánové pronesli v úvodu krátké proslovy.

Kolínské řepařské drážce bude v kronice města 

věnována samozřejmě samostatná kapitola, 

protože si to v každém případě tato republiková výjimečnost zaslouží. Stane se tak zcela 

určitě ale až v příštím roce. Nicméně další fotografie ze zahájení provozu drážky jsou 

umístěny ve fotokronice.

Sobota 9. května byla již potřinácté zasvěcena Dni záchranářů, který se po všech 

stránkách mimořádně vyvedl. Výrazně k tomu přispělo krásné a slunečné počasí, které 

panovalo po celý den. Program začal dopoledne v 9,00 hod krátkým pietním aktem u 

památníku obětem 2. světové války před budovou tzv. vojenské správy. Hrála zde Městská 

hudba Františka Kmocha s novým dirigentem Miloslavem Bulínem a přihlížející veřejnost 

si vyslechla krátký proslov starosty 

města Jiřího Buřiče který před tím 

položil k památníku květiny. Mezitím 

již bylo na náměstí shromážděné 

velké množství nejrůznější 

záchranářské techniky, a to jak té 

moderní, tak i historické, kterou si 

přítomní se zájmem prohlíželi. 

V Městském společenském domě 

proběhla III. Kolínská všeobecná 

výstava, v Zámecké pak  již tradiční soutěžní výstava plastikových modelářů. Před 

polednem předvedli záchranáři u lávky pro pěší na Kmochově ostrově za velkého zájmu 

přihlížející veřejnosti, akci na záchranu tonoucího v Labi, při které nechyběl ani vrtulník. 

Asi v největším množství se kolínští občané dostavili odpoledne na někdejší tankodrom u 

Tří Dvorů, kde kluby vojenské historie nejen předváděly starší vojenskou techniku, ale 

-  27  -



přítomní si jí mohli i osahat, případně se projet např. na vojenském transportéru. 

Večer pak byl Den záchranářů zakončen na kolínském letišti koncertem několika místních 

hudebních skupin a ohňostrojem.

Obřadní síň kolínské radnice se v pondělí 11. května stala dějištěm slavnostního 

předání certifikátu akce Stavba roku 2008, kterou vyhlásilo Obchodní grémium Kolín.

Hlavní výroční cenu obdržel amfiteátr s promenádou a dětským hřištěm na Kmochově 

ostrově. Cenu za investora převzal poslanec 

Parlamentu ČR a člen Rady města Kolín, 

Mgr. Ondřej Plašil. Veřejné uznání 

v kategorii dopravní stavba, získala 

cyklostezka při ulici Brankovická a pravém 

břehu Labe na kolínském Zálabí. Aktu 

předání cen byli vedle starosty města Jiřího 

Buřič přítomni i poslanec Evropského 

parlamentu MUDr. Milan Cabrnoch, vedoucí stavebního úřadu Ing. Stanislav Studnička, 

prezident Obchodního grémia Pavel Kolář, ředitel Střední průmyslové školy stavební Mgr. 

Jiří Synek a další.

V sobotu 16. května se v Kolíně konal 2. ročník mezinárodního bluesového 

festivalu „Fest blues Kolín 2009“. Organizátoři z kolínského občanského sdružení Music 

Promotion ve spolupráci se sdružením Czech Blues udělali oproti loňskému prvnímu 

ročníku v programu několik změn. Tou největší byl koncert pěti kapel na náměstí zdarma, 

což se podařilo díky sponzorům a podpoře města. Odpoledne vládna na kolínském náměstí 

pohoda – na malém pódiu se postupně 

představily kapely Trouble Heroes z Ústí 

nad Labem, Mothers Follow Chairs 

z Přerova, Plum Jam z Prahy, Bloosers 

z Brna a jediní česky zpívající Letouni 

soumraku opět z Prahy. Vše civilně 

uváděl místostarosta Pavel Hoffmann, 

veliký milovník a znalec této muziky. Vrchol letošního ročníku nastal večer v sále 

Městského společenského domu. Fanoušci si zde v pospolité bluesové atmosféře 

vychutnali nejdříve americko – německé trio Crazy Hambones, následně pak hlavní 

hvězdu celého festivalu, australského kytaristu a zpěváka Davea Hola, který nadchl nejen 
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osobitým hraním na hodně hlasitou kytaru ukazováčkem, zpěvem, fyzičkou, ale 

i následným ochotným rozdáváním autogramů a fotografováním se s fanoušky. Diváků 

přišlo na letošní ročník mnohem více než loni. Příští, 3. ročník festivalu, by se měl konat 

v sobotu 15. května 2010.

V týdnu od 18. do 23. května rozmístila firma AVE Kolín s.r.o. v centru Kolína 

na sloupy veřejného osvětlení osmnáct kusů plastových nádob – květináčů. Vyzdobeno 

tak bylo Karlovo náměstí a Husova s Pražskou ulicí. Zalévání květin se bude provádět 

z cisterny pomocí speciální dlouhé hadice. V každém případě je instalace těchto květináčů 

citelným přínosem pro zpříjemnění a upravení vzhledu středu města. Viz snímky ve 

fotokronice.

V pondělí 25. května proběhla v obřadní síni kolínské radnice procedura udělení 

ceny pro osobnost města roku 2008, o které rozhoduje Spolková rada města Kolín.

Držitelem tohoto ocenění se stal ředitel Hasičského záchranného sboru v Kolíně, 

plukovník Jan Bradna. Ocenění – imatrikulační certifikát, podepsaný představiteli složek, 

které na udělení této ceny spolupracují, předal Janu Bradnovi starosta města Jiří Buřič. 

Ten byl při tomto aktu ověnčen insignačním řetězem s náprsní plaketou českého krále 

Přemysla Otakara II., který je považován za zakladatele Kolína. Po slavnostním předání 

ceny následoval raut, který byl připraven ve Vodním světě na kolínském sídlišti.

Kolínský rodák žijící v Americe, spisovatel, scénárista 

a filmař Jan Novák uvedl v pátek 29. května 2009 

v kolínském Kině 99 dokumentární film nazvaný občan 

Havel přikuluje. Ten společně se svým synem natočil o 

životním období prvního porevolučního prezidenta, 

když pracoval jako přikulovač sudů v trutnovském 

pivovaru, z čehož později vznikla slavná hra Audience 

v hlavních rolích s Pavlem Landovským i se samotným 

Václavem Havlem. Jako tradičně Novák film v malém 

sále kolínského kina nejprve uvedl a po jeho promítnutí 

s diváky besedoval. 

V sobotu 6. června 2009 uspořádalo kolínské Sdružení Ostrof již po desáté za 

sebou na Kmochově ostrově festival folku, bluegrassu a country. Festivalu tentokrát

nepřálo počasí. Dlouhé hodiny deště tak chtě nechtě ovlivnily jeho průběh. „Od šestnácté 

do osmnácté hodiny dorazili pouze dva platící diváci. Zlepšilo se to až před vystoupením 
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hlavní hvězdy,“ konstatoval Jan Roth, hlavní organizátor festivalu. Tou hlavní 

hvězdou byl letos Pavel Bobek, který zazpíval coby host Roberta Křesťana a jeho kapely 

Druhá tráva. Mezi fanoušky vyhledávané interprety patřili i Neřež, Petr Kůs s kapelou 

Fámy, bluegrassový Wyrton, nebo další domácí skupina. Celkem 

zahrálo všech třináct avizovaných formací. „Kvůli počasí jsme 

odvolali jen taneční vystoupení, protože voda tekla téměř až 

k odposlechům. Fanoušci si ale přinesli deštníky, plachty, nějaké 

přístřešky jsme natáhli i my, takže nakonec nikdo nemokl. Pavel 

Bobek splnil úlohu hlavní hvězdy festivalu, po vystoupení 

rozdával autogramy a fotil se s diváky. Byl moc milý a vstřícný,“ 

řekl na závěr Jan Roth. 

Městský úřad v Kolíně začne od 2. poloviny června využívat tři nové telefonní 

ústředny. Jedna pobočková ústředna bude umístěna v budově „pivovaru“, druhá v budově 

„okresu“ a třetí jako hlavní ústředna v budově radnice. Pořízením pobočkové ústředny 

v budově okresu bylo sledováno hlavně odpojení se od stávající ústředny tak, aby všechny 

hovory byly pouze městského úřadu. Zhruba 40 % hovorů bylo směřováno k jiným 

institucím sídlícím v budově, ale zaměstnanci podatelny radnice museli tyto hovory 

přepojovat. Takto bude městský úřad spojovat pouze své hovory a ne hovory jiných 

institucí.  Město koupě stála 968.660 Kč včetně DPH. Za tuto částku získalo 3 ústředny a 

60 ks nových digitálních telefonů, neboť staré již nejsou schopny komunikovat se žádným 

novým zařízením, jsou poruchové a jejich oprava je neekonomická. Celá částka bude 

vítězné firmě, která vzešla z výběrového řízení, splácena v 60 pravidelných měsíčních 

splátkách bez navýšení a po celou dobu bude mít úřad zdarma asistenční službu k těmto 

ústřednám. 

Od pátku 19. až do neděle 21. června se konaly tradiční 

vzpomínkové akce u příležitosti 252. výročí Bitvy u Kolína.

Jak známo, bitva u Kolína, která se odehrála 18. června 1757 

u Křečhoře, byla jednou z bitev sedmileté války o dědictví 

rakouské. Rakouská císařsko–královská armáda pod velením 

polního maršála hraběte Leopolda Dauna, zde porazila 

vojska pruského krále Fridricha II. a zabránila tak, mimo 

jiné, i obsazení Prahy. Vzpomínkové akce začaly v pátek 

odpoledne stavbou vojenského tábora u křečhořského 
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památníku a večerní přehlídkou vojsk v Nové Vsi I. V sobotu dopoledne došlo ve 

Svojšicích k simulovanému střetu předvojů obou vojsk. Odpoledne pak proběhla 

v Křečhoř hlavní část programu. Zahájena byla pochodem vojsk, pokračovala svatou mší 

a opět simulovanou bitvou zúčastněných členů historických klubů nejen z České republiky, 

ale i ze zahraničí. Ve 22,00 hod pak zazněly od památníku dělové salvy a nad hlavami 

účastníků se rozzářil slavnostní ohňostroj. Celá akce pak byla zakončena v neděli 21. 

června přednáškou na téma „Sedmiletá válka v Království českém“.

V sobotu 25. června bylo v prostoru mezi akvaparkem Vodní svět a oblastní 

nemocnicí slavnostně otevřeno a do užívání veřejnosti předáno Centrální dětské hřiště.

Je určeno dětem od 4 do 12 let a předškoláci sem mohou jen v doprovodu starších, nejlépe 

rodičů. V prostoru hřiště je umístěna 

řada atrakcí, mezi kterými určitě 

dominují umělý kopec a kladková 

lanovka. O hřiště pečuje správce. Ve 

vchodu na hřiště jsou umístěny 

záchody i přebalovacími pulty pro 

nemluvňata a je zde též prodejní 

okénko s občerstvením. Areál by měl 

být v provozu zhruba od poloviny 

března do konce října s otevírací dobou závislou na roční době i na počasí. Vedle 

Centrálního dětského hřiště jsou další sportoviště. Jednak je zde oplocené hřiště s umělou 

trávou na kopanou nebo košíkovou a asfaltový ovál pro in line bruslaře.

Dne 6. července náhle zemřel ve věku 64 let známý kolínský hokejista Václav 

Nedbal. V kolínských poměrech se proslavil jako urostlý, bojovný a prakticky vždy dobře 

hrající obránce kvalitního hokejového družstva TJ Kolín ze 70. let minulého století. Byl 

spoluhráčem Tomáše Netíka, Bohumila Lupínka, Karla Jelínka, Vratislava Filipiho a 

dalších. Tehdy se v Kolíně hrála druhá nejvyšší hokejová soutěž v republice.

V neděli 26. července uspořádala automobilka TPCA na Kmochově ostrově již 2. 

ročník rockového festivalu – soutěže s názvem Beat Festival 2009, na který je vstup 

zdarma. V soutěži se ve zhruba třičtvrtěhodinových blocích utkalo osm regionálních kapel 

o dvě padesátitisícové odměny za vítězství u odborné poroty a u diváků. Peníze si v letošní 

soutěži mezi sebe rozdělily skupiny EMMA, ta zvítězila u poroty a Rimortis, která zvítězila 

v diváckém hlasování. Na závěr festivalu pak před diváky vystoupila se svojí kapelou ETC 

legenda českého beatu, Vladimír Mišík. Viz další snímky ve fotokronice.
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V prvních dnech měsíce srpna bylo zpřístupněno, spíše však po posledních 

úpravách zprovozněno, nové schodiště do Kina 99 i s nájezdovou rampou pro imobilní 

občany. Těmi posledními úpravami byla instalace protiskluzových lišt a gumotextilových 

koberců na každý schod. Výsledek

dlouhotrvající a komplikované 

rekonstrukce, včetně výměny stavebních 

firem v dubnu letošního roku, je však 

skvělý nebo extrovní, jak to formuloval 

Kolínský pres. Časově to bylo opravu 

náročné, protože od začátku prací do 

současného otevření schodiště uplynul 

téměř rok. Během této doby museli 

diváci chodit do kina nouzově přes sousední budovu tzv. nové polikliniky, to ve všedních 

dnech a o víkendu bočním vchodem z parkoviště po kovovém schodišti. Lépe jak slova 

vystihnou skutečně mimořádnou úroveň dokončené stavby snímky ve fotokronice.

19. a 20. srpna natáčela televizní stanice Prima v okolí Karlova náměstí a u 

chrámu sv. Bartoloměje nové jingly. Tyto předěly mezi jednotlivými televizními pořady 

následně TV Prima vysílala celý podzim. Záběry z Kolína se na obrazovkách objevovaly 

každý den mnohokrát. Pro naše město to byla určitě dobrá reklama. Natáčení byl trochu 

problém pro herce, protože museli být oblečeni v bundách s šály na krku za tropických 

veder, které v době natáčení vládla.

V pátek 21. srpna si i Kolín připomněl 41. výročí vpádu vojsk zemí Varšavské 

smlouvy v čele se Sovětským svazem do tehdejšího Československa, stejně tak jako 40. 

výročí data 21. srpna 1969, které bylo na mnohých místech naší republiky, nikoliv však 

v Kolíně, co do násilností ze strany státní moci a polovojenských komunistických jednotek 

Lidových milicí srovnatelné s vpádem cizích vojsk. Tomuto výročí je v kronice věnována 

samostatná kapitola.

V sobotu 22. srpna se na Kmochově ostrově uskutečnil další ročník rockového 

festivalu Natruc. Vzhledem k panujícímu počasí, od rána dost hustě pršelo, se pořadatelé 

obávali návštěvnické katastrofy. Nakonec se však počasí umoudřilo a přišel i dostatek 

diváků přesto, že cena vstupenky byla vyšší jak 300 Kč. Festival se konal na dvou podiích, 

pro diváky výrazně atraktivnější však bylo podium č. 1, tedy prostor amfiteátru. K vidění 

byly např. skupiny: Divokej Bill, Medvěd 009, Rybičky 48, Sunshine, Wohnout a další.
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Koncem měsíce srpna začaly demoliční práce na domech v Rorejcově ulici ve 

směru od nákupního centra Futurum ke Katastrálnímu úřadu. Bourání má trvat do 

konce letošního roku. Již po několika dnech musely být zastaveny demoliční práce na 

jednom z objektů proto, že vznikající 

trosky někdejší budovy ohrožovaly 

kolemjdoucí chodce. Pokračovalo se až 

po řádném zajištění bouraného objektu a 

taktéž po jeho dostatečného oddělení od 

míst kudy procházeli chodci. Frekvence 

pohybu je v těchto místech z titulu 

příchodové trasy k hlavnímu nádraží 

opravdu značná. Budiž zde poznamenáno 

sláva, třikrát sláva, že se s bouráním začalo, protože některé z objektů, hlavně ten, odkud 

byli před časem vystěhováni jeho romští nájemníci či obyvatelé, dělal městu jen ukrutnou 

ostudu. Viz další snímky ve fotokronice.

1. září se ujal funkce ředitele Regionálního muzea v Kolíně Mgr. Vladimír 

Rišlink, když byl po absolvování výběrového řízení do této funkce jmenován Radou 

Středočeského kraje. Ve funkci vystřídal dlouholetou ředitelku 

muzea, PhDr. Jaroslavu Valentovou. Tento pětatřicetiletý historik 

z Kouřimi již jednou v kolínském muzeu pracoval, takže nepřišel do 

neznámého prostředí, nemluvě o tom, že byl i předsedou Sdružení 

pro kolínský zámek Lapis refugii. V prvých rozhovorech pro místní 

tisk se označil za patriota, který věří, že na místě ředitele muzea 

může udělat mnoho smysluplného pro celý region a jeho přírodní a kulturní dědictví.

Taktéž nevidí smysl muzea jen v péči o sbírky, nýbrž chce značně posílit jeho roli 

výchovnou směrem k veřejnosti.

1. září byla v prostorách pod kostelem Církve Československé husitské na 

Husově náměstí otevřena Tanečním klubem CrossDance, první kolínská tančírna.

CrossDance je nejpočetnějším kolínským 

tanečním klubem, čítajícím dohromady 

zhruba stovku členů. Dosud klub trénoval 

ve 4. základní škole. Rozhodnutí pronajmout si sklepní sál pod kostelem, kde kdysi 

působilo např. i Malé divadlo, lze označit ze strany klubu za velmi odvážné. Nezbývá tedy 
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než všem těmto tanečníkům popřát mnoho úspěchů v další práci a současně také 

dostatek finančních prostředků, aby jejich působení na Husově náměstí vydrželo co 

nejdéle. Kronikář se k činnosti klubu i jeho historii určitě vrátí samostatnou kapitolou

v příštím roce.

V pondělí 7. září se od 14,00 hod konal již po šesté za sebou pietní akt u pamětní 

desky štábního kapitána, in memoriam brigádního generála Václava Morávka před 

budovou Obchodní akademie v Kutnohorské ulici. Této akci, stejně tak jako Václavu 

Morávkovi je věnována samostatná kapitola. 

V sobotu 12. září proběhl za značné pozornosti kolínské veřejnosti již III. ročník 

závodů Dračích lodí o pohár starosty města Kolína. Závody se jely na dvě stě metrů 

dlouhé trati u Kmochova ostrova na Labi. Závodů se za dobrého počasí a v opravdu 

pohodové atmosféře zúčastnilo patnáct 

posádek. Kromě místních, přijeli i 

závodníci z Liberce, Písku, Nymburka, 

Poděbrad nebo Pardubic. Po dvou 

rozjížďkách, které v počtu tří lodí na startu 

absolvovaly všichni přihlášení 

v dopoledním čase, se pak odpoledne jely 

závěrečné jízdy o umístění. Již podruhé za 

sebou si nakonec s velkým náskokem odnesla vítězství loď Fortuny Kolín. Mimochodem, 

jako jediní měli právě veslaři z Fortuny vlastní loď. Ostatní startovali na lodích, které, 

stejně jako kormidelníky a bubenice, případně bubeníky, zajistil pořadatel akce, město 

Kolín. Startovné v těchto závodech rozhodně nepatří mezi nejnižší. Každá přihlášená loď

zaplatí předem 10.000 Kč, což je tedy 500 Kč na jednoho veslaře. Vítěz závodů však 

nemusí v následujícím ročníku, pokud se ho zúčastní, startovné platit. Jak je již uvedeno 

výše, závody se konaly za skutečně velké 

pozornosti veřejnosti, která se dostavila ve 

velmi hojném počtu. Obsazena byla hlavně 

divácky atraktivní místa na lávce pro pěší. 

Odtud bylo po směru toku Labe dobře vidět 

na většinu tratě a po otočení a několika 

krocích k druhé straně lávky, měli diváci 

před sebou cílový prostor. Vlastní cíl pak 
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byl jen několik desítek metrů za lávkou proti proudu Labe. Mnoho diváků bylo 

samozřejmě i na břehu Kmochova ostrova a nemálo dalších se pohybovalo i po ostrově 

samém. Zde byly k vidění vystavené trofeje pro vítězné posádky, včetně opravdu obřího 

poháru starosty, diváci se zde mohli v několika stáncích nejrůzněji občerstvit atd. Prostě 

byl to opravdu vydařený den a tak lze než souhlasit se slovy starosty města Jiřího Buřiče, 

že „…celkově jsou tyhle závody bomba,“. Nutno také zdůraznit, že starosta se každoročně 

účastní závodů jako člen posádky města Kolín. A na závěr výsledky:

1) Fortuna Kolín, 2) Tytanyk Poděbrady, 3) KVS Sandberk, 4) Namydlený blesk, 

5) Město Kolín, 6) S.N.O.P. – Písek, 7) Halko Nová Ves, 8) Hospitál Devils, 9) Pekelní 

draci – Autosalón Vaňkát, 10) AVE Draci, 11) Abeceda PC, 12) Piltech (od Pardubic přes 

Nymburk až po Siletice), 13) Alíci, 14) Vodnicky, 15) Kolidraci 

Ve středu 16. září byla v obřadní síni kolínské radnice provedena ceremoniálem 

Spolkové rady města tzv. vitrinace ceny pro osobnost Kolína roku 2009. Tou je Otakarův 

reliéf, tedy reliéf krále železného a zlatého Přemysla Otakara II., též zakladatele města 

Kolín. Hlavní proslov při této vitrinaci pronesl Mgr. Vladimír Rišlink, nový ředitel 

Regionálního muzea v Kolíně a Osobnost města z počátku 21. století.

Ve čtvrtek 17. a v pátek 18. září proběhl na několika místech našeho města již 14. 

ročník Kašparova kolínského Mimoriálu. Těmi místy byly Městské divadlo, Karlovo 

náměstí, Kolínská synagoga, Kolínská řepařská drážka a Základní umělecká škola 

Františka Kmocha. Z vystupujících pak budiž jmenováni: Anna Polívková, Divadlo 

Continuo, Divadlo Xaver, 

Teatro Pantomissimo, Buchty 

a loutky a další. Vzhledem 

k silně omezené státní podpoře tohoto festivalu, byl letošní ročník považován za udržující 

nebo překlenovací do lepších dob. Část festivalu byla spojena s řemeslným trhem, který se 

konal na Karlově náměstí a byla určena převážně dětem. Celý Mimoriál pořádalo 

Sdružení Alt@rt, které si zcela určitě mohlo o nějakém zisku nechat toliko zdát. Odměnou 

pro ně tak bylo jen uznání od představitelů vedení města a početného dětského a 

nepočetného dospělého obecenstva.

Ve dnech 25. – 28. září se v Kolíně poprvé uskutečnil Sjezd mladých evangelíků 

s názvem „Pod vlivem …“. Tedy pod různými vlivy, které na člověka působí: vliv 

křesťanství, pozitivní i negativní vliv církve, život pod vlivem Ducha svatého, vliv Ježíše 

Krista na životy lidí. Vlivem médií na člověka, internetovými komunitami a jinými jevy 
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spojenými s novými technologiemi. Vlivem reklamy, módy a nových trendů na 

mladé i staré. Vlivem party na mladého člověka, vzájemným vlivem partnerů apod. Sjezd a 

jeho akce se konaly na několika místech města: kostel Českobratrské církve evangelické, 

Městský společenský dům, Základní umělecká škola Františka Kmocha, Staré lázně, 

Synagoga, Diakonie atd.

Před deseti lety, 30. září 1999, bylo ukončeno pravidelné vysílání kolínského 

rozhlasu po drátě, které začalo fungovat v závěru 50. let minulého století. Tehdejší 

vysílací studio sídlilo v Pražské ulici v domě nad hlavní poštou. Posléze se přestěhovalo 

do Mostní ulice a posledním místem jeho působení bylo 1. patro v dnešní budově Státního 

okresního archivu v Zahradní ulici. Místní tisk připomněl, že velké zásluhy na vzniku a 

rozvoji vysílání tohoto rozhlasu měl jeho dlouholetý

redaktor Rudolf Dršata s konstatováním, že se tak Kolín 

mohl pyšnit velmi kvalitním pravidelným vysíláním, které 

se plně vyrovnalo vysílání Československého rozhlasu. 

Nelze s tím než souhlasit, avšak s dovětkem, že i vysílání 

komunistického Československého rozhlasu obsahově za 

nic nestálo, natož pak cenzory kontrolované okresní vysílání. Kronikář si pamatuje na 

servilní zpravodajství, která rekapitulovala a oslavovala socialistické nesmysly na městské 

nebo okresní úrovni, zvukové záznamy z okresních konferencí KSČ a na další podobné 

blbiny. Snad jen vysílání písniček na přání za něco stálo. Divím se tomu, jak se rychle 

zapomíná a jak se po letech idealizují věci, které ve své době nestály ani za pověstnou 

zlámanou grešli. K nepochybnému rozmachu kolínského vysílání však došlo po roce 1989 

a to nejenom tím, že byla obnovena svoboda slova a zrušena cenzura, ale bylo např.

technicky možné i živé, kontaktní vysílání. Jedním z takových pořadů byly pravidelné 

besedy s vedením kolínské radnice, kdy mohli 

posluchači telefonovat do studia své konkrétní 

dotazy. Postavou, která byla s tímto vysíláním a 

jeho technickým zabezpečením a vybavením 

neoddělitelně spojena, byl redaktor Petr Veselský. 

Důvodem ukončení činnosti kolínského rozhlasu 

po drátě byl nezájem tehdejšího vlastníka 

rozvodné sítě, kterým byl tehdejší SPT Telecom. Další snahy o zachování rozhlasového 

vysílání z Kolína, např. na velmi krátkých vlnách, vyzněly i po všemožných jednáních 

bohužel naprázdno.
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Ve středu 30. září bylo přestřižením pásky za účasti místostarosty, Mgr. Romana 

Pekárka, zprovozněno obnovené dětské hřiště v Čapkově ulici v Sendražicích. Místní 

maminky tak získaly příjemné místo k odpočinku na nových lavičkách a jeho malí 

návštěvníci různé houpačky a také dvanáctibokou lanovou pyramidu. Hřiště bylo 

obnoveno za pomoci finanční dotace z grantového programu TPCA „Partnerství pro 

Kolínsko“ a příspěvku z rozpočtu města Kolín.

K 30. září Úřad práce v Kolíně spočítal 4.279 klientů (měsíc předtím 4.138), z 

toho bylo 2.257 žen a 183 absolventů škol a mladistvých. Míra nezaměstnanosti se zvýšila 

o 0,3 % na 8,1 %. Rovněž trvale nejnižší čísla vykazující oblast, Praha-východ, 

zaznamenala více lidí marně hledajících práci. Zde míra nezaměstnanosti stoupla na 3,2 

% (k 31. srpnu 2,9 %). Následují Mladoboleslavsko 4,2 % (4,2 %), Benešovsko 4,9 % (4,7 

%), Pardubicko 6,2 % (5,9 %) a Nymbursko s Kutnohorskem, které ohlásily 8,7 % (8,6 a 

8,5 %). Ve Středočeském kraji nenašlo práci 6,4 % práceschopného obyvatelstva (6,2 %) 

a v Česku 8,6 % (8,5 %).

V sobotu 3. října proběhlo před chrámem sv. Bartoloměje již tradiční žehnání 

zvířat. Žehnání spolu s mší svatou, pořádanou u příležitosti svátku patrona zvířat, sv. 

Františka z Assisi, vedl slovenský kněz Matúš Kocián. Další „zvířecí“ akcí byly v sobotu 

v lesoparku Borky také již tradiční „Kolínské alíkovány“, pořádané Psím útulkem 

v Kolíně v čele s vedoucí útulku, Alicí Kubíčkovou. Akce se kromě početné veřejnosti 

zúčastnil i známý milovník psů, herec a kaskadér, Zdeněk Srstka.

Ve dnech 3. října, kdy proběhla vernisáž výstavy, až 1. listopadu, proběhl 

v Kolíně 8. fotografický festival Funkeho Kolín s tématickým názvem „Stopy a 

záznamy“. Koncepci a organizaci festivalu měly „na svědomí“ dámy z Občanského 

sdružení Funkeho Kolín, Jolana Havelková, Naďa Kovaříková a 

Helena Musilová. K vidění zde byly fotografie více jak dvaceti 

pěti autorů, např. Zbyňka Baladrána, Ivarse Gravlejse, Markéty 

Kitnerové, Terezy Králové, kolínského rodáka Jana Kubíčka, Jany 

Měřické, Lukáše Prokůpka, Evy Výborné a dalších. Výstavy 

fotografií byly instalovány na více místech Kolína, mezi kterými 

např. byly: Synagoga, Regionální muzeum v Kolíně, Malá galerie Na Hradbách, Městský 

společenský dům, Knihkupectví Arton, Galerie a vinotéka u Zlaté štiky, Galerie restaurant 

Naivní Anděl a další.
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V prvé říjnové dekádě opět zavítal na návštěvu Kolína londýnský rabín Andrew 

Goldstein ze synagogy Northwood & Pinner Liberal Synagogue, která vlastní svitek 

původní kolínské Tóry. Letošní návštěva má ve skrytém 

podtextu upozornit veřejnost na připravovanou stálou 

expozici k dějinám Židů v Kolíně, bude pod názvem „Žili tu 

s námi“, instalována v příštím roce v kolínské synagoze.

Letos sebou rabín Goldstein přivezl i svitek již zmíněné Tóry 

a kromě přednášky studentům kolínského gymnázia, sloužil v pátek 9. října v synagoze 

bohoslužbu. Při ní bylo z Tóry čteno jak v hebrejštině, tak i v češtině. 

V pátek 9. října se hudební veřejnost našeho města rozloučila v obřadní síni 

ústředního kolínského hřbitova s panem Janem Forejtem, který nás o týden dříve, 2. 

října, v téměř devadesáti letech navždy opustil, stejně tak jako svojí milovanou hudbu, 

která se stala jeho životní láskou a posláním ……… Uzavřela se rozsáhlá kniha života 

člověka, který vykonal mnoho dobrého pro kolínský 

kulturní život jako člen Kolínské filharmonie, zakladatel 

několika hudebních těles a především jako dlouholetý 

předseda kolínského Kruhu přátel hudby. Byl jedním 

z mála těch, pro které amatérské muzicírování znamenalo 

víc než jen vyplnění volného času. Pro pana Forejta se 

stala hudba jedním ze smyslů života. Ale nejen to! Díky 

vrozeným organizačním schopnostem dokázal lásku 

k hudbě předávat i dál, učit kolínskou veřejnost vážnou 

hudbu milovat a orientovat se v ní. Díky němu přijížděli a 

přijíždějí do našeho města umělci zvučných jmen, kteří přibližují své umění těm, co umějí 

a chtějí naslouchat. V Janu Forejtovi ztrácí Kolín významnou hudební osobnost. Budiž 

čest jeho památce!            Členové Kruhu přátel hudby a Kolínské filharmonie

V pátek 9. října zemřel ve věku 60 let Vlastimil (Vlasta) Hlaváček, dlouholetý 

učitel, profesor tělocviku na kolínském gymnáziu. Ač nymburák, od roku 1974, tedy po 

absolvování  Fakulty tělesné výchovy a sportu, se specializací tělesná výchova a zeměpis, 

učil vždy jen na Gymnáziu v Kolíně. Kronikář Vlastu Hlaváčka osobně znal. V době, když 

jsem trénoval volejbalistky TJ Agro Kolín, byla řada z nich studentkami kolínského 

gymnázia. Tehdy se také každoročně konaly tzv. středoškolské sportovní hry, na které naše 

gymnázium tradičně vysílalo velmi silné družstvo volejbalistek. A právě Vlasta Hlaváček 
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byl nebo musel být, jako profesor z vysílající školy, vedoucím tohoto družstva. 

Pamatuji-li si dobře, tak se děvčata z kolínského gymnázia v této republikové soutěži 

umísťovala vždy mezi nejlepšími, dokonce jednou tuto soutěž, právě pod vedením Vlasty 

Hlaváčka i vyhrála. Čest jeho památce.

V sobotu 10. října 2009 se v Kolíně jel další významný domácí cyklokrosový 

závod s názvem TOI TOI CUP. Jedná se o Národní pohár v cyklokrosu, který se jede na 

více závodů, letos jich bude devět, kde generálním partnerem cyklistického svazu je 

slánská firma TOI TOI, sanitární systémy, s.r.o. V Kolíně se tento závod jel v několika 

kategoriích – žáci, kadeti, kadetky, ženy, junioři a Elite. V posledně jmenované kategorii 

se závod jel i jako Velká cena Kolína. Bez jakéhokoliv podceňování ostatních kategorií, 

nejsledovanější byla samozřejmě 

kategorie Elite. Závod byl bohužel 

ochuzen neúčastí některých našich 

špičkových závodníků, Štybar, 

Šimůnek, Dlask, kteří byli smluvně 

vázání závodními povinnostmi 

v zahraničí. Ve zbylé konkurenci 

jasně kraloval a závod s velkým 

náskokem vyhrál Martin Bína před 

Ondřejem Bambulou a Zdeňkem Mlynářem. Celá sobota 10. října byla podmračená i 

trochu chladná, co bylo ale podstatné, nepršelo. Závod na trati, která nebyla shodná 

s lednovým mistrovstvím republiky, sledovalo několik stovek diváků. Cíl a zázemí závodů 

tentokrát bylo před fotbalovými hřišti FK Kolín. Kromě prostoru cíle, se nejvíc diváků 

soustředilo v okolí kopce Klepeťák v lesoparku Borky, kde v hlubokém pískovém terénu 

většina závodníku běhala s koly na rameni. Příslušný a velký dík za bezproblémové 

uspořádání závodů patřil samozřejmě pořadatelům, v čele s Janem Slavíčkem.

V neděli 11. října se na Kmochově ostrově se uskutečnil loutkový festival Aleše 

Bureše s názvem „Šmidra a … šmytec“. Bylo to, řekněme, druhé pokračování festivalu, 

když první ročník se konal v roce 2007 na Zálabské skále u věže Práchovny. Festival se 

setkal, jak jinak, s velkou odezvou hlavně u malých diváků, kterých za nepříznivého počasí 

dorazilo spolu s rodiči na ostrov několik stovek. Vedle amatérských divadélek zde 

vystoupila i profesionální divadla. Účastníci festivalu neměli mnoho šanci si odpočinout. 

Vedle loutkových představení, která se odehrávala na několika pódiích, mohly děti jezdit 
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po Labi na motorovém člunu, účastnit se kejklířských dílen, projíždět se na koni, 

zpívat, malovat nebo dělat obrovské bubliny a ještě za to dostaly něco dobrého. 

V pondělí 12. října 2009 schválilo Zastupitelstvo Středočeského kraje na svém 

řádném zasedání použití finančních prostředků z „Fondu investic a oprav SČK“ na 

investiční akce Oblastní nemocnice Kolín ve výši 9,6 mil. Kč. Finance by měly být použity 

na modernizaci počítačového tomografu, nákup ultrazvukového přístroje pro centrální 

rentgen, přenosného sonografického přístroje apod.

Kolínští volejbalisté mají od soboty 17. října nové hřiště a zázemí na tradičním 

místě, kde se říká „U chatičky“. Nové hřiště slavnostně otevřeli místostarosta Kolína 

Mgr. Roman Pekárek a předseda oddílu Petr Šotola. 

Nové hřiště a chata, kde bude šatna a klubovna oddílu, 

byly vybudovány rukama volejbalistů, když zde 

pracovalo přes čtyřicet lidí a s finančním přispěním 

města Kolín a firmy Stachema. K dokonalosti a tím i ke způsobilosti hřiště pro pořádání 

zápasů mládežnické kategorie, však dosud chybí sprchy a WC.

Sejde-li chodec po schodech z Masarykova mostu do Rybářské ulice a pokračuje-

li směrem k železniční zastávce, nemůže po své pravé ruce, tedy po směru toku, Labe 

minout dnes již nově postavený domek. Jeho předchůdce byl o dost menší a na boku měl 

nápis Přístaviště lodí. Kronikář si pamatuje, 

když někdy v 70. letech minulého století 

bývalo k jeho schůdkům k Labi bylo 

přistaveno nástupní molo a jezdily odtud 

výletní lodě do Poděbrad a zpátky. Domek, 

který časem a nepoužíváním značně zchátral, 

koupil kolínský občan Ladislav Chloupek a 

přestavěl jej do nové podoby avšak o patro 

vyšší. Po jeho dokončení najdou uvnitř návštěvníci minibar s celoročním provozem. Za 

hezkého počasí se zde budou taktéž půjčovat loďky a návštěvníci si budou moci vychutnat 

pohled na řeku z visuté terasy. Viz další snímky ve fotokronice.

Okresní soud v Nymburce odsoudil 6. listopadu kolínského občana Alexandra 

Makulu k dvěma roků odnětí svobody nepodmíněně za bankovní loupeže. Kronikář 

Alexandra, Sašu Makulu osobně poznal za několik let zaměstnání, nikoliv však na stejném 

pracovišti, v bývalém kolínském Karborundu a těžko se mi věří, k čemu se tento člověk 
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nakonec odhodlal. V červenci letošního roku Makula proslul jako neúspěšný 

bankovní lupič s přezdívkou „mumie“, protože dvě bankovní loupeže, ke kterým se 

odhodlal v Nymburce a v Pardubicích provedl a chtěl provést s hlavou omotanou 

obvazovým fáčem. Připomínal tedy mumii ze stejnojmenného filmu Stephena Sommerse. 

První loupež provedl Makula v nymburské pobočce GE Money Bank, kdy mu bankovní 

úřednice vydala pod hrozbou exploze bomby cca 25.000 Kč. Nezapomněla však do jeho 

igelitky vložit dvě kouřové bankovky, které posléze explodovaly a lup zničily. Při druhé 

loupeži, kterou odsouzený plánoval v pobočce Komerční banky v Pardubicích, byl již 

sledován policií, která jej zatkla ve vestibulu banky. Proč Saša Makula loupil? Zadlužil se 

nákupem auta a televize a svojí tíživou finanční situaci se rozhodl řešit amatérsky 

provedenou první a stejně plánovanou i druhou loupež. 

Ve středu 28. října si celá republika připomíná vznik samostatného 

Československa v roce 1918. V Kolíně, stejně tak, jako na mnoha dalších místech 

republiky se toto významné výročí připomíná o den dříve. I letos se tedy před sochou 

našeho prvního prezidenta T. G. Masaryka u 

budovy gymnázia shromáždila kolínská 

veřejnost, bohužel nijak početná, aby si 

společně s místními skauty, kteří akci tradičně 

pořádají, sokoly a s představiteli města, za 

doprovodu Městské hudby Františka Kmocha, 

již 91. výročí založení ČSR, společně 

připomněli. Za zvuků podmanivé hudby Kmochova chorálu, byly k soše prezidenta 

„Osvoboditele“ položeny květiny. Poté k přítomným promluvil zástupce kolínských skautů 

a krátká slavnost byla zakončena státní hymnou, kterou zahrála Městská hudba Františka 

Kmocha.      

Mezi osobnostmi vyznamenanými prezidentem Václavem Klausem u příležitosti 

státního svátku České republiky letošního 28. října, byl i Doc. MUDr. Václav Smetana. 

Od prezidenta obdržel medaili Za zásluhy II. stupně. Václav Smetana byl, mimo jiné, i

primářem ortopedie v kolínské nemocnici. Kronikář si na pana docenta pamatuje, jak 

v 80. letech minulého století ochotně pomáhal oddílu volejbalu TJ Agro Kolín při 

posuzování ortopedické způsobilosti žákyň pro jejich další přípravu a trénink. Docent 

Smetana patří po někdejším úrazu mezi zdravotně postižené lidi. A právě v této oblasti a to 

jak odborně lékařské, tak i sportovně organizační, dosáhl velkého uznání nejen doma, ale 

i v zahraničí. Letošního 15. listopadu se Doc. MUDr. Václav Smetana dožil 75 let.
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Kolínský Dům dětí a mládeže uspořádal večer 7. listopadu na Kmochově ostrově, 

Strašidelný ostrov pro stovky zvědavců, ale hlavně pro děti. Co se návštěvy týká, bylo 

následně  v místní loterii o několik cen slosováno více jak čtyři sta vstupenek. Pro děti 

bylo na ostrově přichystáno mnoho soutěží a nechyběla ani diskotéka v maskách. Po celý 

večer procházeli po ostrově čerti a smrťák. Ten si s odůvodněním, že tatínkové jsou 

k ničemu, brousil zuby hlavně na ně. Úspěšná akce se podle ředitele Domu dětí a mládeže, 

Luboše Votroubka, konala již poosmé. 

Německý umělec Günter Demnig dne 6. listopadu odpoledne vlastnoručně 

zadláždil do chodníku před prodejnou potravin ENAPO na Karlově náměstí, tři pamětní 

mosazné dlaždice se jmény kolínských obětí holocaustu. Je to pokračování projektu

Střední odborné školy stavební a Středního odborného učiliště stavebního v Kolíně s již 

výše jmenovaným z loňského roku. Německý umělec pokládá do dlažby před domy, kde žily 

oběti holocaustu, pamětní dlaždice (kameny) z mosazi o velikosti 10 x 10cm, obsahují 

základní informace o oběti, tedy datum narození, datum transportu do koncentračního 

tábora a datum zavraždění. Lidé, kteří si 

chtějí tyto informace přečíst, se musí 

shýbnout a tím uctí památku oběti. Po celé 

Evropě již německý umělec položil přes 

13.000 těchto dlaždic, které lze najít v 

Německu, Polsku, Rakousku, Holandsku, 

Dánsku, Maďarsku … … V České republice 

jsou do tohoto projektu zapojena pouze dvě 

města, Praha a Kolín. V loňském roce bylo 

položeno do dlažby chodníků na kolínského náměstí 6 dlaždic. Stejně jako před rokem, tak 

bylo i letos učiněno s krátkým pietním aktem, kterého se v obou případech, kromě studentů 

a vyučujících ze Střední odborné školy stavební, zúčastnil i starosta města Jiří Buřič. Ten 

v loňském roce na akci přispěl i ze svých soukromých prostředků. Finanční náklady na 

výrobu a položení jedné dlaždice vyjdou na částku 100 Euro. Dodatek kronikáře. 

V některých městech Evropy, např. v Mnichově, byla tato aktivita Güntera Demniga 

odmítnuta s poukazem na to, že umístění dlaždic do chodníků znamená i pošlapávání 

památky těchto obětí, nemluvě např. o přirozených potřebách psů atd.

11. listopadu 1952 byl v brzkých ranních hodinách v pankrácké věznici popraven 

Boris Volek. Ač narozený 26. srpna 1928 ve slovenské Spišské Nové Vsi a bydlící tehdy 
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s rodiči v Praze, byl jednak někdejším studentem Vyšší průmyslové školy chemické 

v Kolíně a také aktivním účastníkem protikomunistického odboje, vzniklým na přelomu 40. 

a 50. let 20. století mezi mládeží, studentstvem a skauty našeho města. Za tuto činnost byl 

komunistickým soudem odsouzen za velezradu na 16 let odnětí svobody. Trest si odpykával 

v Jáchymovském lágru č. XIV. Zde se stal aktivním účastníkem přípravy i realizace 

hromadného útěku vězňů z tohoto komunistického koncentráku, který byl proveden 14. 

října 1951. Útěk však nebyl úspěšný a uprchlíci byli druhého dne dostiženi komandy 

příslušníků SNB. Někteří z nich byli při přestřelce zastřeleni, někteří byli zatčeni. Mezi 

posledně jmenovanými byl i Boris Volek. V následujícím soudním procesu, který se konal 

v Jáchymově, byl 21. března 1952 spolu s dalšími dvěma obžalovanými odsouzen k trestu 

smrti. Ten byl následně vykonán, jak je již uvedeno výše, 11. listopadu 1952. Konfederace 

politických vězňů v Kolíně, která po 

listopadu 1989 plně rozvinula svojí 

činnost, odhalila v roce 1996 Borisi 

Volkovi na budově dnešní Střední 

průmyslové školy strojírenské a 

jazykové školy v Heverově ulici, 

tedy jejímu někdejšímu studentovi, 

bronzovou pamětní desku. Ta byla 

bohužel v červenci roku 2008

odcizena. Novou aktivitou kolínské

Konfederace politických vězňů a za přispění města Kolín, Společnosti Václava Morávka 

v Kolíně a dalších subjektů, byla pamětní deska Borise Volka znovu vyrobena, tentokrát 

však z umělého bronzu a dne 11. listopadu po druhé hodině odpolední slavnostně 

odhalena. V chladném počasí přihlíželo aktu několik desítek občanů města spolu se svým 

starostou Jiřím Buřičem a předsedkyní Konfederace politických vězňů ČR, Naděždou 

Kavalírovou. Po několika projevech byla pamětní deska odhalena a shromáždění bylo 

ukončeno státní hymnou České republiky. Dodatek kronikáře. Historie památného útěků 

vězňů z jáchymovského lágru č. XIV je sice známá, např. z knížky Deset křížů od přímého 

účastníka tohoto útěku Karla Kukala z roku 1993. V knížce však chybí některá fakta, která 

nemohla být autorovi v době psaní knihy známa, protože např. neměl k dispozici 

vyšetřovací spisy Stb a další věci. Ty jsou však dnes již přístupné v Ústavu pro studium 

totalitních režimů. Kronikář proto slibuje, že v příštím roce, bude-li ještě kroniku psát, 
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zaznamená do ní věci, děje a dokumenty, které jsou z tohoto ojedinělého případu 

známy buď jen minimálně, nebo vůbec. Viz další snímky ve fotokronice.

Dne 11. listopadu 1918 podepsal v železničním vagónu v Compiégne u řeky 

Marny příměří s poraženým Německým císařstvím Viléma II. Tak byla ukončena 1. 

světová válka 20. století, do té doby nejstrašnější válka, jakou kdy lidstvo zažilo. Toto 

datum se pak v USA, Kanadě a v demokratických zemích Evropy připomíná jako Den 

veteránů. Pietní akt u památníku obětem, avšak 2. světové války v Sokolské ulici, 

uspořádalo k letošnímu Dni veteránů Vojenské sdružení rehabilitovaných Kolín. Před 

položením kytice na památník, zde pro několik desítek hostů a náhodných kolemjdoucích, 

ale i přítomného starostu města Jiřího Buřiče, pronesl krátký proslov předseda tohoto 

sdružení, Miroslav Olmr. Kronikář má připomínku, bohužel však ve stylu známého 

generála po bitvě, že tento pietní akt měl proběhnout před budovou Okresního soudu 

v Kolíně v ulici Politických vězňů, kde stojí památník kolínským obětem 1. světové války.

Novodobého souseda pak tento památník má v díle kolínského kameníka Ivana Erbena 

s diskuzním latinským názvem „Fiat iustitia, pereant mundus“, tedy „Ať se stane 

spravedlnost, i kdyby měl zhynout celý svět“.

V listopadu zahájila v Kolíně svojí činnost nezisková organizace Centrum pro 

integraci cizinců, zkratka CIC. Kolíně nabízí cizincům bezplatné sociální poradenství, 

informace o možnostech vzdělání, sociálního zabezpečení, zdravotní péči apod. 

Poskytována je i asistence při styku s úřady nebo jinými institucemi, pokud žadatel 

dostatečně nezvládá český jazyk. Úřaduje se v kanceláři CIC na Karlově náměstí čp. 76, 

každé úterý odpoledne. Centrum také pořádá každé úterý a čtvrtek večer bezplatné, tzv. 

nízkoprahové kurzy českého jazyka v budově 1. základní školy v Bezručově ulici

Ve středu 18. listopadu odpoledne, vyznamenali kolínští skauti starostu města 

Jiřího Buřiče za jeho podporu skautingu v Kolíně „Medailí kraje modrých řek“. Toto 

skautské vyznamenání, které členům i nečlenům této 

organizace uděluje rada Junáka Středočeského kraje, 

předal starostovi v obřadní síni kolínské radnice skaut 

Jaromír Kupr, přezdívaný Anděl, za účasti dalších 

skautů a např. i předsedy Spolkové rady města, Aleše 

Zahájského. Jiří Buřič byl předáním medaile dokonale 

překvapen, protože skautům se tento akt podařilo opravdu dokonale utajit. Kronikáři 

nezbývá než se k rozhodnutí skautů připojit a starostovi k nepochybně zaslouženému 

udělení medaile poblahopřát.
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V neděli 22. listopadu se v přeplněném kostele Církve Československé husitské 

na Husově náměstí konal koncert, jenž měl na programu kompletní Requiem Wolfganga 

Amadea Mozarta. Kostel byl nejen přeplněn, lidé stáli uvnitř 

kostela kde se dalo, stáli jak mezi dveřmi, tak i venku před 

kostelem. Requiem zazpívaly spojené pěvecké sbory sestavené 

z Pěveckého sboru Gymnázia v Kolíně, Continua a USPS Tyl 

z Kutné Hory za doprovodu symfonického orchestru pod 

taktovkou Davida Lesáka a sbormistryně Magdy Lesákové. 

Sólové patry zpívali Simona Jindráková, Lucie Procházková, 

Zdeněk Lísek a Lukáš Bořek. Nebylo to poprvé, kdy tady 

Mozartovo Reqiuem zaznělo. Poprvé to bylo v letech 2005 a 2006 ovšem s tím, že tenkrát 

se nehrálo a nezpívalo celé, nýbrž jen jeho části.

V úterý 24. listopadu se v dopoledních hodinách sešli v saloncích Městského 

společenského domu ke svému tradičním regionálním srazu někdejší příslušníci Pracovně 

technických praporů (PTP) Československé lidové armády, neboli pétépáci. Tito, 

v padesátých letech minulého století mladí lidé, se stali díky svému původu nebo 

zdravotnímu stavu vyděděnci tehdejšího komunistického režimu. Při výkonu povinné 

vojenské služby nesměli nosit zbraně, aby je snad neotočili proti tehdejším mocipánům a 

tak narukovali k útvarům, kde museli 

v prvé řadě pracovat a vojenský 

výcvik vykonávat až po skončení 

pracovní doby a v každém případě 

bez zbraní. Jedinečným způsobem 

popsal osudy těchto lidí nedávno 

zemřelý spisovatel Miroslav 

Švandrlík ve svém románu, který 

nazval: „Černí baroni aneb válčili 

jsme za Čepičky“. Kolínského regionálního srazu se mimo jiné zúčastnili starosta města 

Jiří Buřič, předseda spolkové rady města Aleš Zahájský, náčelník štábu 21. základny 

taktického letectva v Čáslavi, plukovník Ing. Ivan Čech a tamní kaplan, Zdeněk Mikulka. 

Vojáci z Čáslavi promítli přítomným pétépákům a jejich hostům několik filmových 

dokumentů, když oni sami si předtím z fotografií připomněli svoje letošní aktivity, mimo 

jiné, právě návštěvu čáslavského letiště. Všichni si slíbili, že pokud to bude jen trochu 

možné, sejdou se příští rok znovu.
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Čtvrtek 26. listopadu – Město Kolín se dohodlo s firmou ČEZ a.s. na pronájmu 

pozemku pro výstavbu herního plácku v lokalitě Zengrovy ulice, obývané převážně 

romským etnikem, za cca 10.500 Kč ročně. Podle starosty města Jiřího Buřiče, se 

jednáním podařilo snížit původně požadovanou částku za roční pronájem téměř pětkrát. 

Vlastní vybavení hřiště však bude stát dalších cca 450.000 Kč. Celá akce se uskuteční 

v rámci programu prevence kriminality a nové hřiště by mělo sloužit hlavně romské 

mládeži. Hříště vybuduje místní firma AVE Kolín s.r.o., která zvítězila ve vypsaném 

výběrovém řízení.

Již tradiční rozsvěcení vánočního stromu, proběhlo letos na Karlově náměstí 

v pátek 27. listopadu od 17,00 hod. Vzhledem k přípravám, které akci předcházely, bylo 

možné očekávat, že se určitě dostaví hodně lidí. Avšak 

skutečná účast kolínské veřejnosti předstihla všechna 

očekávání. Karlovo náměstí bylo opravdu nabité a nutno říci, 

že i špatně ozvučené. Proto většina lidí ani neslyšela zpěv dvou 

koled velkého dětského pěveckého sboru, čítajícího více jak 

450 dětí, ani proslovy starosty města Jiřího Buřiče a 

kolínského faráře Libora Bulína, ani troubení ponocného 

v baráčnickém kroji.Všichni však viděli, jak se zhruba v 17,20

hod velký a hezky ozdobený vánoční strom rozsvítil. Protože 

na náměstí již od odpoledne probíhal řemeslnický trh 

s množstvím stánků s různým občerstvením a město již tradičně nabídlo účastníkům 

zdarma teplý punč, zůstalo na Karlově náměstí i po rozsvícení stromu mnoho lidí.

V pátek 27. listopadu proběhl v kolínském městském divadle finálový večer 

letošního ročníku Miss Kolínska. Ve dvouhodinovém programu se o titul utkalo deset 

dívek. Vítězkou soutěže a tedy Miss 

Kolínska za rok 2009 se nakonec 

stala Aneta Plačková. Za ní, jako 

první vicemiss následovala 

Monika Fadrhoncová s druhou 

vicemiss Gabrielou Jelínkovou. 

Titul Miss Sympatie si odnesla též 

Aneta Plačková. V anketě mezi 

čtenáři Kolínského deníku získala 
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nejvíce hlasů Kristýna Hronová. Soutěž měla dvě předkola, jedno neveřejné, opět 

v městském divadle a jen před zraky porotců, druhé pak veřejné formou módní přehlídky 

v prostorách Vodního světa na kolínském sídlišti.

Množí se stížnosti obyvatel města a řidičů na kvalitu železničního přejezdu

v Tovární ulici k někdejší restauraci Na Rozkoši. Faktem je, že tento přejezd nikdy 

nevynikal kvalitou, nyní je však situace pochopitelná. V souvislosti s rekonstrukcí 

kolínského železničního mostu a na něj navazující trati, včetně výstavby další koleje do 

zálabské elektrárny firmy Dalkia, se přejezd neustále ocitá v provizorním stavu a to jak 

pro řidiče, tak i pro chodce. Problémem je i doba a nepravidelné intervaly spuštěných 

závor, způsobené zpomalenou jízdou vlaků přes staveniště i průjezdy jiných vlaků, 

obsluhujících probíhající rekonstrukcí tratě a dále i výstavbou nového mostku přes 

železniční trať v blízkosti Sendražice. Vše by mělo být a jistě bude odstraněno spolu 

s dokončením všech prací.

V sobotu 28. listopadu vykolejil nedaleko kolínského hlavního nádraží osobní 

vlak, jedoucí na trati z Prahy do Pardubic. Při nehodě se nikomu nic nestalo, 

zkomplikována však byla doprava na hlavním železničním tahu. Provoz mez stanicemi 

Kolín a Velim byl veden jen po jedné koleji a 

rychlíky musely jezdit odklonem, z Poříčan přes 

Nymburk a Poděbrady. Podle drážní inspekce 

způsobilo vykolejení vlaku podhození výhybky. 

Ta byla přehozena v době, kdy po ní jel vlak a 

tak zcela vykolejil první, řídící vůz a druhý pak 

jen první nápravou. Celková škoda, jak na vlaku, 

tak na kolejích, byla odhadnuta na cca 2 mil. Kč. Přes okamžité nasazení těžké a 

opravárenské techniky Českých drah, byla trať plně zprovozněna až v neděli 29. listopadu 

v ranních hodinách. 

Nesporným problémem pro řadu obyvatel Kolína, kteří vlastní automobil a 

nemají pro něj garáž, se v letošním roce stalo tzv. blokové čištění ulic, které v rámci 

úklidu města provádí firma AVE Kolín s.r.o. Ač byli obyvatelé konkrétních části města a 

ulic o jejich čištění vždy s týdenním předstihem informováni dopravní značkou, s uvedením 

data a času, kdy tam nebude možné parkovat, nebylo to v mnoha případech respektováno. 

Následně pak docházelo k odtahům vozidel na záchytné parkoviště v Chotouchově, což 

v nejednom případě vyvolávalo značný odpor postižených řidičů v rozsahu od verbálního 
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až k fyzickému napadání obsluhy odtahového vozidla. Věci zašly až tak daleko, že 

v září musela při odtahování vozidel zaparkovaných na místech úklidu začít asistovat 

městská policie. Strážníci tak začali dbát nejen na pořádek při prováděném odtahu 

vozidel, ale nadto ještě ukládali jejich majitelům pokuty za dopravní přestupek, kterého se 

dopustili nerespektováním zákazu zastavení. Odtah vozidla při tom není nijak laciná věc. 

Za nedokončený odtah, tzn., že špatně zaparkované vozidlo nebylo odtaženo na záchytné 

parkoviště, musí jeho vlastník zaplatit částku od 650 do 1.550 Kč a samozřejmě pak ještě 

více, pokud již bylo odtahovou službou do Chotouchova dopraveno. Za třetí čtvrtletí 

letošního roku bylo v rámci blokového čištění odtaženo 144 vozidel zaparkovaných na 

zákazu zastavení a znemožňujících tak provést řádný úklid ulic.

Novým vlastníkem budovy (budov) tzv. bývalé územní vojenské správy v Sokolské 

ulici čp. 4, se stala firma BM Rent a.s., se sídlem Rejskova 948/5, Praha 2, Vinohrady.

Tato firma celý objekt odkoupila od Ministerstva obrany ČR, údajně za částku cca 17 mil. 

Kč. Když zde po roce 2000 byla ukončena činnost armády, projevilo o budovy zájem

město Kolín, pro zřízení prostor městského úřadu Tím by se k možnému odprodeji uvolnily 

jiné, dosud obsazené budovy. Dalším zájemcem byl Úřad práce v Kolíně, který se sem 

chtěl přestěhovat ze svého současného sídla v Kutnohorské ulici č. 39. Obě instituce tak 

chtěly učinit samozřejmě formou 

bezúplatného převodu. Zájem 

města Kolín je již staršího data a 

měl souvislost se zákonem č. 

172/1991 Sb. o přechodu některých 

věcí z majetku České republiky do 

vlastnictví obcí. Tehdejší snahy 

města však byly marné, protože 

zákon se nevztahoval na věci 

týkající se např. obrany země, tedy 

armády. Známá historie budovy je následující. Ve 20. letech minulého století zde 

existovala škola pro ženská povolání. Ta byla v roce 1924 přestěhována do objektu dnešní 

Střední zdravotnické školy v ulici Karolíny Světlé a do budovy na dnešním náměstí 

Republiky nebo v Sokolské ulici, se přestěhovala městská knihovna. Ta však musela v roce 

1936 tyto prostory uvolnit pro potřeby armády. V době 2. světové války zde sídlilo 

obávané kolínské Gestapo a pro potřeby německého vojenské posádky, bylo k budově 
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přistavěno levé, nižší křídlo, díváme-li se na budovu z náměstí Republiky. Od roku 

1945 až do počátku 3. tisíciletí sloužila budova jen pro potřeby armády.

Podle zprávy Českého rozhlasu, stanice Region ze 14. listopadu, přidá Vláda ČR 

přes 140 mil. Kč na záchranu půdy a vody v okolí kolínské chemičky Draslovka. Celkově 

se má cena projektu vyšplhat na cca 345 mil. Kč. Uvidíme, co z toho bude ……

V pátek dne 4. prosince se v obřadní síni kolínské radnice konalo slavnostní 

předání služebních medailí Hasičského záchranného sboru ČR za věrnost II. a III. 

stupně. Generální ředitel HZS ČR generálmajor. Ing. Miroslav Štěpán udělil služební 

medaili II. stupně nadstrážmistrovi Zbyňku Holubovi a podpraporčíkovi Miroslavu 

Staňkovi. Medaili III. stupně obdržel major ing. Pavel Procházka. Vyznamenaným předal 

medaile krajský ředitel HZS Středočeského 

kraje plk. Ing. Miloslav Svatoš. Stejně tak byly 

v Kolíně předány služební medaile Policie ČR. 

Policejní prezident, vrchní státní rada, 

generálmajor Oldřich Martinů, udělil služební 

medaili „za věrnost III. stupně“ dvaceti dvěma 

příslušníkům policie ČR územního odboru 

v Kolíně. Vyznamenaným předal medaile ředitel policie ČR krajského ředitelství policie 

Středočeského kraje vrchní rada plk. JUDr. Václav Kučera. Slavnostní předání medailí 

v obřadní síni Kolínské radnice zahájil krátkým projevem starosta města Jiří Buřič, který 

na závěr celé akce pronesl i slavnostní přípitek. Jako host se slavnostního předání medailí 

zúčastnil i krajský ředitel HZS Libereckého kraje plk. ing. Josef Zajíček.

Stipendijní nadační fond města Kolína vyhlásil v pátek 4. prosince odpoledne 

v obřadní síni městského úřadu výsledky 4. ročníku literární soutěže, která měla téma 

„Proč se Kolín jmenuje Kolín, aneb fantazii se meze nekladou“. Soutěž byla vypsána ve 

třech kategoriích. 1. kategorie pro žáky 1. stupně základních škol, 2. kategorie pro žáky 2. 

stupně základních škol a 3. kategorie 

pro žáky středních škol a studenty 

vysokých škol. Porota, v čele 

s předsedkyní, kolínskou spisovatelkou Irenou Fuchsovou, vyhlásila v první kategorii

vítězkou Markétu Svobodovou, ve druhé Viktorii Drdovou a ve třetí kategorii pak vítězky 

dvě, Terezu Kronusovou a Annu Markovou. Finanční a další odměny předali vítězům 

předseda fondu a poslanec Evropského parlamentu, MUDr. Milan Cabrnoch, starosta 

města Jiří Buřič a ředitel Městské knihovny, Bc. Pavel Kárník.
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V pondělí 7. prosince přijala Rada města na své 129. schůzi Etický kodex 

zaměstnance města, který lze považovat za souhrn zásad, jak by se měl chovat a jak by 

měl jednat úředník města. Kodex má toliko doporučující charakter, čímž není jeho 

porušení pod žádnou sankcí. V souvislosti s etickým kodexem byla také diskutována otázka 

způsobu oblékání zaměstnanců úřadu. Zde bylo místo české formulace, např. Předpis 

oblékání, použito módního a libozvučného sousloví anglického jazyka – dresskód. 

Kronikář neví, zda jsou někteří lidé tak hloupí nebo tak namyšlení, že před jasnými a 

srozumitelnými výrazy v češtině dávají přednost komplikovaným výrazům v cizích 

jazycích, většinou v angličtině. Pravděpodobně jsou přesvědčení o tom, že když použijí 

cizojazyčného výrazu, budou považováni za osoby na patřičné úrovni, které jsou takříkajíc 

opět v módním stylu, in nebo cool. Kdo tak nemluví, je podle nich určitě out. No to je 

úroveň!

Výňatky z etického kodexu

…… Zaměstnanec je povinen práci vykonávat odpovědně, čestně a svědomitě ve shodě s posláním 

úřadu. Výkon práce musí být spojen s nejvyšší mírou slušnosti, porozumění, ochoty a s dodržováním 

všeobecných pravidel etické komunikace s občany, právnickými osobami a zaměstnanci navzájem, dále 

dodržováním sjednaných termínů a vyřizováním záležitostí v co nejkratší možné době …… Zaměstnanec za 

výkon své práce nepřijímá žádné pozornosti nebo výhody, které by mohly případně ovlivnit jeho rozhodování 

nebo narušit poctivý přístup k pracovním úkonům. Zaměstnanec nepřijímá od osob, které mají s Městským 

úřadem Kolín obchodní vztah nebo které o takový vztah usilují, ani od jejich konkurentů, žádné výhody, 

platby nebo služby pro sebe nebo své příbuzné …… Informace získané při výkonu veřejné správy 

zaměstnanec nepoužívá k osobnímu prospěchu, ani k prospěchu jiných osob. Nesnaží se ovlivnit pro 

soukromé účely žádnou osobu tím, že by zneužil svého úředního postavení …… Zaměstnanec je povinen 

vyhnout se konfliktu zájmů a v případě jeho vzniku neprodleně uvědomit svého nadřízeného. Zaměstnanec se 

v maximální míře snaží zabránit činnosti či jednání, jež by poškozovaly dobré jméno úřadu. Tato zásada se 

vztahuje i na záležitosti, které se přímo netýkají výkonu pracovní činnosti zaměstnance …… Zaměstnanec se 

vyhýbá i v osobním životě takovému chování a jednání, které by mohlo snížit důvěru veřejnosti 

v nestrannost, spravedlnost a efektivnost Městského úřadu Kolín nebo které by mohlo zavdat příčinu 

k různým formám nátlaku na zaměstnance ze strany jiných osob ……

V sobotu 12. prosince uspořádala kolínská automobilka TPCA na Karlově 

náměstí odpolední a večerní předvánoční program s názvem „Vánoce bez hranic“.

Atrakcí letošní akce, kterou moderovala populární dvojice Richard Genzer a Michal 

Suchánek, bylo např. volně přístupné kluziště s různými hokejovými soutěžemi a 

diskotékou na ledě. Nechyběla samozřejmě řada stánků z nejrůznějšími druhy občerstvení. 

Protože to byly Vánoce bez hranic, byli na Karlově náměstí, respektive v Kutnohorské 

ulici k vidění jak náš Ježíšek, tak americký Santa Claus i ruský Děda Mráz. Na hudebním 
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podiu se během odpoledne a večera vystřídalo několik souborů a kapel. Vokálně 

instrumentální soubor ReBelcanto předvedl vánoční zpěvy, zatančily soubory All – X a T –

bass. Z kapel se představily poděbradští 

Rimortis, vítězové letošního Beat festivalu, 

pořádaného taktéž firmou TPCA, skupina 

Nightwork a populární skupina Chinaski. 

Večer byl zakončen velkým ohňostrojem. 

Podle oficiálních zpráv firmy TPCA se 

„Vánoc bez hranic“ zúčastnilo 1.795 

zaměstnanců automobilky, s kterými přišlo 

1.216 rodinných příslušníků. Počítalo se tak, že každý, kde chtěl na Karlovo náměstí jít, 

nebo ho jen projít, dostal od organizátorů na zápěstí pásek s čtecím, čárkovým kódem. Tak 

bylo zjištěno se akce zúčastnilo dalších 6.347 lidí z Kolína a jeho okolí.

V neděli 13. prosince byl v malém sále Kina 99 premiérově promítnut amatérský 

film Rytíři chudoby, natočený členy místní slupiny historického šermu Páni z Kolína. 

Film scénáristy a režiséra Mirka Horáčka a kameramana a střihače Luboše Čepka se prý 

točil deset let, finančně přišel na cca osmnáct tisíc korun, hrála v něm asi osmdesátka 

herců, kteří natáčením strávili čtyři sta hodin a ve střižně byl film prý šest set hodin.

Česká mše vánoční od Jakuba Jana Ryby, se po letech hrála místo v kolínském 

divadle, v Městském společenském domě. Stalo se tak v úterý 15. prosince od 19 hod 

večer. Kolínskou filharmonii řídil Ivan Fišer, zpívali Karolína Formánková 

(soprán), Sonja Pochmanová (alt), 

Václav Barth (tenor), Jiří Sebera (bass) 

a samozřejmě spojené, nejen kolínské 

pěvecké sbory. Volba letošního místa 

provedení tohoto hudebního díla, tedy 

městský společenský dům, místo 

kolínského divadla, vzbudila určitou 

diskuzi na stránkách místního tisku. 

Kritizováno bylo hlavně údajné, méně 

kvalitní prostředí tzv. „kulturáku“ v porovnání s velkým sálem městského divadla. Reakce 

ředitele Městského společenského domu, Zdeňka Hejduka, však zněla logicky. Jak je 

uvedeno výše, Rybovo mistrovské dílo zahrála Kolínská filharmonie. Tento orchestr má 
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zázemí, tedy místo, kde se schází ke zkouškám, kde má uloženy nástroje, notový 

materiál apod., právě v tomto městském zařízení. Je tedy přirozené, že by filharmonie 

mohla nebo měla svůj každoroční velmi významný koncert hrát na domácí půdě. Ředitel 

městského společenského domu Zdeněk Hejduk odmítl i kritiku údajně méně kvalitního 

prostředí sálu městského společenského domu a poukázal spíše na fakt nezaslouženě a 

nespravedlivě vytvořeného záporného mínění o tomto městském zařízení. Rybova Česká 

mše vánoční se zde však bude hrát i v dalších letech. 

V prvé polovině prosince několikrát znepříjemnila kolínským obyvatelům život 

zálabská elektrárna firmy Dalkia. V jejím provozu došlo opakovaně k technickým 

problémům, jejichž důsledkem byly ohromné úniky páry do ovzduší, doprovázené 

ohlušujícím rachotem. Časově to nebyly bohužel nejkratší doby, jednou zasáhly téměř 

polovinu dopoledne.  A když např. 15. prosince začal onen příšerný kravál okolo páté 

hodiny ranní, měli určitě všichni obyvatelé Zálabí a další půlky města na druhém břehu 

Labe po spaní. Nutno však říci, že za ten poslední kravál se veřejnosti za firmu Dalkia 

v místním tisku omluvil její ředitel, Ing. Krempaský. 

V pátek 18. prosince se pokusil nejmenovaný šestačtyřicetiletý kolínský občan o 

loupežné přepadení pobočky České spořitelny v Rubešově ulici. Po tom, co si z automatu 

vyzvedl lístek s pořadovým číslem, přistoupil k okénku a z kapsy vytáhl další lístek s textem 

„Vydejte mi hotovost, nic se Vám nestane!“ Pracovnice spořitelny však s vydáním peněz 

nijak nespěchala, což pachatele odradilo a po chvíli čekání ze spořitelny odešel. Policii se 

muže podařilo díky videozáznamu z průmyslové kamery identifikovat a dopadnout jej už za 

tři dny po pokusu o loupež v místě jeho bydliště. Za zmínku jistě stojí fakt, že pachatel 

tohoto pokusu byl bývalý policista. Vyšetřován bude na svobodě. Za spáchaný trestný čin 

mu však hrozí trest odnětí svobody od dvou do deseti let.

Vánoce a závěr letošního roku v Kolíně. Tradiční půlnoční mše římsko katolické 

farnosti se letos konala za hojné účasti věřících a veřejnosti od 16,00 hod v kostele 

Nejsvětější Trojice v Kutnohorské ulici. Mši celebroval kolínský farář P. Libor Bulín

……… Na Štědrý den odpoledne se na Karlovo náměstí organizovaně sjelo několik desítek 

motorkářů a majitelů čtyřkolek, aby se zde již tradičně připravili na slavnostní večer. 

Mnozí z nich byli převlečeni do kostýmů anglosaského Santa Clause ………Velké 

množství, více jak sedm desítek pacientů, musela o Vánočních svátcích ošetřit chirurgická 

ambulance Oblastní nemocnice v Kolíně. Problémy příchozích byly způsobeny jednak 

zimním počasím, kdy lidé podklouznou a pádem si způsobí např. nejrůznější naraženiny, 
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v horších případech pak zlomeniny rukou nebo nohou. Druhé největší problémy 

pacientů souvisí s jídlem a jeho zkonzumovaným množstvím. Bolesti břicha, či žlučníkové 

koliky, to byly nejčastější případy, které museli lékaři v kolínské nemocnici během Vánoc a 

těsně po nich ošetřit ……… Na první svátek Vánoční uspořádali členové Společenství 

křesťanské mládeže v Komenského parku živý betlém. Podívat se na něj a poslechnout si i 

několik vánočních koled přišlo více jak sto 

diváků ……… 28. prosince byla starostou 

města Jiřím Buřičem na radnici otevřena 

schránka vánočních přání, které mohli 

občané města do této schránky vhazovat pod 

vánočním stromem na Karlově náměstí. 

Schránka obsahovala více jak 160 vzkazů a 

připomínek adresovaných městu Kolín. Kromě tradičních požadavků např. na zlepšení 

pořádku ve městě, se ve schránce objevily i originální vzkazy. Mezi nimi zřejmě kralovaly

žádosti, aby v Kolíně byla zřízena zoologická zahrada a otevřena prodejna firmy 

McDonald´s. Jiní si přáli zveřejnění své sbírky básní nebo vylepšení rozptylové loučky na 

zálabském hřbitově. Po přečtení byly příspěvky rozděleny k vyřízení příslušným odborům 

městského úřadu a městské policii ……… 31. prosince zorganizoval lehkoatletický oddíl 

Sokola Kolín již 50. ročník Silvestrovského běhu, kterého se zúčastnilo více jak jedno sto 

běžců. Po startu v 10,30 hod na tartanové dráze lehkoatletického stadionu Mirka Tučka, 

vedla trať, která měřila 3.000 m lesem Borky a cíl měla na asfaltové silnici před 

stadionem. V hlavním závodě mužů do 40 let zvítězil Michal Dvořák z USK Praha (9,51 

min), druhý doběhl domácí Zdeněk Hejduk (9,58) a třetí byl pardubický Zajíc (10,32 min). 

Ve stejném závodě žen bylo pořadí následující: 1) Eidrnová (Pardubice) 12,22 min, 2) 

Gladková (Čáslav) 13,42 min 3) Minarčíková (Kolín) 13,43 min. Velkého potlesku se před 

startem dočkal dlouholetý profesor kolínského Gymnázia, někdejší závodník a dnešní 

funkcionář oddílu lehké atletiky Sokola Kolín, Ing. Stanislav Plešinger, který se jako 

jediný zúčastnil všech padesáti ročníku tohoto běhu!! Obdivuhodné a úctyhodné!! ……… 

Půlnoční silvestrovský ohňostroj, odpálený ze střechy Městského společenského domu, měl 

velkou a dlouhou předehru v několikahodinovém odpalování nejrůznější zábavné techniky 

jak na Karlově náměstí, tam asi nejvíce, tak po celém městě. Do toho vytrvale pršelo, 

takže pro dým, který vznikal po desítkách a stovkách odpalů nejrůznějších „rachejtlí“, a 

který se ve vlhkém počasí rozptyloval jen velmi pomalu, bylo obtížné pořídit kvalitnější 

fotografii hlavního ohňostroje ……… 
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V rámci projektů prevence kriminality, které jsou dílem občanského sdružení 

Prostor a na které byly určeny i státní dotační prostředky ve výši 730.000 Kč, se 

v lokalitě Zengrova ulice vybudovalo v závěru roku dětské hřiště a klubovna. Dětské hřiště 

zde postavila firma AVE Kolín s.r.o., která zvítězila ve výběrovém řízení. Viz výše 

v událostech. Na hřišti jsou instalovány např. dvou houpačka, kládová houpačka, houpací 

koník apod. Stejně tak byly v další akci s názvem „Znám svého policistu“, vytištěny 

kartičky s kontakty na městské strážníky. Na kartičkách bude uvedeno přímé telefonní číslo 

přidělené určenému okrsku. Ty se dělí:

Oblast 1 – střed města, vymezený řekou Labe, Novým mostem a ulicemi Kutnohorská, Politických vězňů a 

Kmochova. Zde jsou nejčastějšími nezákonnými činy dopravní přestupky, poškozování majetku města, rušení 

nočního klidu a drobné krádeže v obchodech.

Oblast 2 – část města vymezená řekou Labe, hranicí katastru města a ulicemi Legerova a Žižkova a dále od 

těchto ulic směrem na západ. Zde jsou nejčastějšími nezákonnými činy drobné krádeže v obchodech, 

porušování vyhlášek města, znečišťování veřejného prostranství a poškozování majetku města.

Oblast 3 – část města vymezená řekou Labe, hranicí katastru města a ulicemi Legerova a Žižkova a dál od 

těchto ulic směrem na východ. Zde jsou nejčastějšími nezákonnými činy dopravní přestupky, výskyt 

bezdomovců a znečišťování veřejného prostranství.

Oblast 4 – část města vymezená řekou Labe, hranicí katastru města, Novým mostem a ulicí Ovčárecká a 

dále od této ulice směrem na východ. Zde jsou nejčastějšími nezákonnými činy neoprávněné zábory 

veřejného prostranství, zakládání černých skládek, rušení nočního klidu a znečišťování veřejného 

prostranství.
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Oblast 5 – část města vymezená řekou Labe, hranicí katastru města, Novým mostem a ulicí Ovčárecká a dál 

od této ulice směrem na západ. Zde jsou nejčastějšími nezákonnými činy poškozování majetku města, 

zakládání černých skládek, dopravní přestupky a znečišťování veřejného prostranství.

V letošním roce se na kolínském náměstí uskutečnilo sedm výročních trhů, jistě 

jak k radosti trhovců, tak i jejich zákazníků. Lze tak bezpečně usuzovat z toho, jak velký 

byl vždy o tyto výroční trhy zájem. Jistě lze také napsat, že zájem nadále přetrvává i o 

běžné, každodenní trhy, kdy se na Karlově náměstí prodávají sezónní výpěstky zahrádkářů

nebo dovezené plody Jedná se tedy převážně o zeleninu a ovoce a to i tropické, ovšem 

nechybí např. ani houby, borůvky o 

velikonocích pomlázky a další věci. 

Zvláštní kapitolu pak tvoří tradiční 

nedělní setkání (burza) chovatelů a trh 

okrasného ptactva v areálu Českého 

svazu chovatelů Kolín ve Štítarech. Této 

tradici kronikář věnuje v roce 2010 

samostatnou kapitolu. Teď ale zpět 

k výročním trhům na Karlově náměstí. 

Již zmíněný počet sedmi trhů byl představován: 9. dubna – Velikonoční trh, 14. května –

Májový trh, 31. srpna – Posvícenský trh, 17. září – Řemeslný trh, 15. října – Havelský trh, 

12. listopadu – Martinský trh a konečně 10. prosince – Vánoční trh. Nutné je doplnit, že 

Havelský trh se pro krajně špatné počasí posunul ze čtvrtku 15. na , pondělí 26. října.

Cirkus Andres hostoval od 5. do 8. března na prostranství pod Novým mostem 

v Kolíně. Představil drezúry frízských a lipických koní, velbloudů, lam, tygrů či cvičených 

psíků. Dále byla k vidění celá řada artistů, 

vzdušných akrobatů, nechyběly ani 

kouzelnické iluze a klaun Pepíno. Nebyl to 

jen cirkus Andres, který v roce 2009 do 

Kolína zavítal. Hostovaly zde i další 

cirkusy: Humberto, Berousek Originál a 

Alex. Na rozdíl od cirkusu Andres však 

ostatní již nerozbily své stany a rozsáhlá 

zázemí se zvěřinci atd. v prostranství u Nového mostu, nýbrž na volné ploše mezi 4. 

„oranžovou“ základní školou a sportovní halou BIOS, téměř přesně proti podchodu pro 

pěší pod Jaselskou ulicí.
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